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VERSLAG VAN DE DIRECTEUR 

Bestuur 

Het bestuur kwam in de verslagperiode twee maal bijeen en bracht na af
loop van één van deze vergaderingen een bezoek aan de proefboerderij "Droeven-
daal". 

Door de heer A.P. Hilhorst werd als afgevaardigde van het bestuur deel
genomen aan de personeelsreis op 7 juni 196j5. 

Algemeen 

Op 17 juni werd te Groningen een studiebijeenkomst gehouden, gewijd aan 
het werk van het Instituut voor Bodemvruchtbaarheid. 

In het kader van de feestweek "Wageningen J00 jaar stad" werd in de 
congreszaal een tentoonstelling georganiseerd, waardoor een indruk kon worden 
verkregen van de verschillende activiteiten van het P.A.W. 

Personeel 

Gedurende de verslagperiode vonden de volgende mutaties plaats: 

In dienst getreden 

Mevr. A.W. Mulder-ten Hengel l-5-'65 Afd. Hakvruchten (Dir. A.W.) 

K. Sikkema 27-5-'63 Vegetatiekartering 
Mej. A. Dijkhuizen 17-6-'63 Afd. Personele en Materiële Zaken 
Mej. A. Noordijk 1-8-'63 Typekamer 

Vertrokken 

Mej. L.W.J. van Os 1-6-'63 Typekamer 
G.J.H. v.d. Born 12-6-'63 Afd. Alg. Bedrij f svraagstukken 

(mil.dienst) 
G.K. Ruijsch 12-6-'63 Afd. Voorlichting Bedrijfsvraag

stukken (mil.dienst) 
Mej. H. Mulder 1-8-'63 Afd. Personele en Materiële Zaken 

(pensioen) 
Mej. R.A.G.K. Wientjen l-8-'63 Afd. Voorlichting Welde- en Voeder

bouw 



ALGEMENE AFDELINGEN 

Afdeling Publikaties - J. Koopmans 

Publikatieg 

Geen nieuwe uitgaven in deze serie. In de verslagperiode werd Publikatie 
nr. 21 voorbereid. In de komende verslagperiode kan 'het' manuscript naar de 
drukker. 

Mededelingen 

Verschenen: de nummers 79 (450 ex.), 80 (400 ex.), .81 (̂ 25 ex.) en 82 
(25O ex.):. Van Mededeling. 82 gingen 150 ex. van het binnenwerk naar het. I.V.T. 
en 150 ex. naar de P.S.C. Deze instanties gaven deze mededeling uit in een 
eigen jasje. .... 

Rapporten 

Verschenen: de nummers 1J>J>(50 ex.), IjA (50 ex.), ljjô (50 ex.), 1^7 (50 ex.), 
I38 (I50 ex.), 139 (50 ex.), 141 (105 ex.) en 142 (200 ex.). 

Berichten . 

Verschenen: de nummers 78 (900 ex.), 79 (900 ex.), 80 (900 ex.), 8l (9OO ex.), 
82 (900 ex.) en 83 (150 ex.). ' ' 

Overdrukken 

Geen 

Nieuwe bedrijfssystemen ..','., 

Het verslag, van de Studiegroep Pluimveehouderij over het onderwerp "De 
produktie van slachtgevogelte" kwam in de verslagperiode uit als publikatie 
nr. 4 in een oplage van 1500 ex. 

Publikatie nr. 3> het eerste'van de drie verslagen van de Studiegroep 
Akkerbouw, ging eind augustus naar de drukker. 

Verslagen interprovinciale proeven 

In de verslagperiode verscheen nummer 92 (I.B.) in een oplage van 280 ex. 

Contactorganen 

Het Contactblad voor Bedrijfsvraagstukken verscheen trouw iedere maand. 
De heer J. Koopmans schreef voor het september-nummer een artikel, waarin een 
samenvatting wordt gegeven van het resultaat van de enquête onder de lezers 
van het blad. In het algemeen waren de lezers goed tevreden, zodat de redactie 
op de ingeslagen weg kan voortgaan. Er is geen reden het redactiebeleid in
grijpend te wijzigen .Van de vele suggesties zal een dankbaar gebruik worden ge
maakt. 

De Toets kwam niet uit in de verslagperiode. Het lijkt er echter op dat in 
de komende verslagperiode twee nummers kunnen verschijnen. 



Overige publikaties 

Ir. W.G.M, van den Brand stelde het verslag van de werkzaamheden over de 
periode januari t/m april samen. 

Het P.A.W.. gaf zijn medewerking bij het uitgeven van het verslag van een 
symposium van Engelse en Nederlandse graslanddeskundigen. De titel van dit 
symposium is: "Grassland problems in the United Kingdom and the Netherlands". 

Diversen 

Op 29 mei mocht de heer P.H.L. Willemsens terug naar huis, na ongeveer een 
half jaar in het sanatorium te zijn behandeld tegen t.b.c. Hij moet nu nog ge
ruime tijd thuis nalcuren. Hij gaat goed vooruit, maar de verwachting is dat 
de gehele behandeling al met al .to'ch zeker wel een jaar in beslag zal nemen. 

Ir,. W.G.M, van den Brand fungeerde ook in deze verslagperiode als welkome 
plaatsvervanger van de heer Willemsens. 

De heer J. Koopmans heeft in de afgelopen verslagperiode reeds veel tijd. 
vrij kunnen maken om zich voor te bereiden op zijn nieuwe taak bij de Afdeling 
Voorlichting Weide- en Voederbouw. Vrij veel van deze tijd werd besteed aan het 
rondleiden van excursies op de "CR. Waiboer-hoeve". Het betrof hier in 4 
maanden tijds 2J excursies, waaraan.in totaal bijna.600 personen deelnamen. 
De helft van deze excursies bestond uit buitenlanders. Verder gaf de heer 
Koopmans twee maal twee uur les aan de B-cursus voor rayonassistenteh, hij 
schreef enkele artikelen en bezocht een aantal bedrijven waar men moeilijkheden 
had met het vee. 

Afdeling Interprovinciaal Onderzoek - T.F. Hopma 

Samenvatting resultaten proefnemingen Rijkslandbouwconsulentschappen 1962 

Het grootste deel van deze periode werd besteed aan de bewerking eh het 
samenvatten van de resultaten van de consulentenproeven. Het eerste deel werd 
op 12 juli afgegeven bij de Afdeling Publikaties. Het ligt in de bedoeling met 
behulp van deze proefresultaten een extra nummer van "De Toets" uit te geven. 
Dit werk wordt voortgezet en zo mogelijk zal nog een tweede deel verschijnen. 

Lijst_van_proeven en proefbedrijven I963 

De lijst werd begin juni verzonden. In de maand mei heeft de heer De Jong 
hier nog enkele dagen aan gewerkt. De in vergelijking met voorgaande jaren 
thans late verschijning van de lijst was een gevolg van vertraging der werk
zaamheden bij drukkerij Veenman. Losse lijsten van de diverse consulentschappen 
en andere instanties werden niet meer uitgegeven. 

Zaaizaadvoorziening 

Begin augustus werd slechts van twee rassen koolzaad zaaizaad geleverd 
aan de Directie Wieringërmeer. Een interprovinciale serie werd niet opgenomen. 

Gedurende deze periode werden nog bestellingen uitgevoerd voor medewerkers 
van de instituten (I.B.S. en P.A.W.). Speciaal de afdeling van dr. Bakermans 
(I.B.S.) heeft zeer veel van onze bemiddeling gebruik gemaakt. 
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Proefplan wintergewassen 1964 

Op 8 juli werd schriftelijk contact opgenomen met de desbetreffende in
stituten aangaande de plannen voor oogstjaar 1964. Het concept proefplan werd 
ter beoordeling en advisering op 24-juli aan de leden van de Contactcommissie 
toegezonden. Op verzoek van het I.B.S. werd als facultatief onderzoek aan de 
serie 100 (roggerassenserie) toegevoegd een onderzoek betreffende de betekenis 
van de eiwitrijkdom voor de waarde van winterroggezaaizaad, speciaal op gronden 
met een gering of beperkt N-leverend vermogen (jonge dalgrond). 

Tevens werd na overleg met ir. De Vos besloten alsnog een interprovinciale 
serie op te nemen over. de beproeving van C.C.C. 

De verzending van het definitieve proefplan zal zeer zeker vertraging 
ondervinden als gevolg van het te laat beschikbaar komen van de oogstresultaten. 

Op 24 juli werd eveneens schriftelijk contact opgenomen met de desbetref
fende instituten aangaande de plannen voor 1964 wat betreft de proeven met 
zomergewassen, weide-en voederbouw, en bodem en bemesting. 

Proefschema's I965 .. 

Van de door het I.B.S., I.B.V.L. en P.A.W, in I963 genomen proeven werden 
ongeveer half mei de schema's verzonden aan die consulentschappen in wiens 
ambtsgebied één of meer proeven werden aangelegd. 

Bezoek consulentschappen 

Met de heer Reints werd een bezoek gebracht aan de consulentschappen'. 
Hengelo, Schagen en Purmerend. Door omstandigheden was het niet mogelijk het 
plan geheel uit te voeren. 

Centraal Archief 

De heer De Jong heeft in deze periode zeer veel tijd besteed aan. het 
archief. Behalve het op kaart'brengen van de proeven 1962, werden ook inter
provinciale series opgenomen. Bepaalde groepen van reeds geponste proeven 
werden meer gespecificeerd naar onderdelen. Ten einde nog meer aandacht te 
vestigen op het bestaan van het archief werd een artikeltje geschreven voor 
opname in "Landbouwvoorlichting". . .. 

Algemeen ' 

De heer Van der Weijden heeft de dagelijkse administratie verzorgd, af-
schrijvingslijsten samengesteld, verslagen opgevraagd etc. 

Afdeling Bibliotheek en Documentatie - Ir. W.G.M, van den Brand 

Ook deze verslagperiode werd, in verband met de ziekte van de heer Willemsens, 
geheel besteed aan het verrichten van werkzaamheden bij de Afdeling Publikaties. 
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HOOFDAFDELING' AKKERBOUW ; ; ;; 

Afdeling Algemene Akkerbouwvraagstukken - Ir. P.A.M. Kromwijk • 

Proj.Al Algemene akkerbouwvraagstukken 
(585) " — -

Suikerbietenonderzoek 

Op diverse plaatsen en bij diverse gelegenheden werden de opzet 
en de uitvoering van het onderzoek betreffende de mechanisatie van 
de voorjaarswerkzaamheden bij suikerbieten besproken. 
Naar aanleiding hiervan kan als voorlopige indruk worden gegeven: 
a. De onkruidbezetting op de- percelen levert het grootste probleem. 

De mogelijkheden tot mechanische onkruidbestrijding worden nog 
lang niet ten volle benut. Chemisch heeft met name het middel 
pyramin dit jaar grote verwachtingen gewekt. 

b. Bij herhaling moet hier worden gesteld, dat het onderzoek ten aan
zien van de juiste manier van zaaibedbereiding en de wijze waarop 
door de zaaimachines het zaad wordt weggelegd, meer aandacht zal 
moeten hebben. 

c. Het gebruik van de dunmachine blijkt onder zekere omstandigheden 
van groot nut te kunnen zijn. Terugdunnen tot ca. 14 % b.b.d. kan 
zonder bezwaar ten aanzien van de opbrengst worden doorgevoerd en 
heeft tot resultaat, dat de benodigde hoeveelheid handwerk tot een 
aanvaardbaar minimum is teruggebracht. 
Van 16 t/m l8 mei werd op het Institut für Landtechnik te Bonn 

• '. de problematiek van het onderzoek bestudeerd. 
Op 27 juni werd dit keer te Slootdorp de jaarlijkse dag georgani
seerd voor al degenen, die bij het suikerbietenonderzoek zijn be
trokken . 

Cursussen 

Op 15 mei werd in het kader Onderzoekteehniek R.L.V.D. een ex
cursie naar de Noordoostpolder georganiseerd, waar o.a.'op de Lovink-
hoeve kennis werd gemaakt met de praktijk van het vruchtopvolgings-
onderzoek. . . . 
De in juli gestarte B-cursus Opleiding Rayonassistenten wordt wat het 
akkerbouwgedeelte betreft, verzorgd door ir. L.J.P. Kupers, lector 
aan de Landbouwhogeschool. Van de zijde van het P.A.W. zal worden 
meegewerkt aan een forum. 

Diversen 

Voor de Werkgroep Mechanisatie Oogst Proefvelden werden diverse 
.:. proeven uitgevoerd. Een tweetal kon door onregelmatigheden in het 
•.• gewas niet worden geoogst. 

Voor de Landbouwgids 1964 werd"'het coördinerende werk voor het hoofd
stuk Bouwland verzorgd. 
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Afdeling Secretariaat "Centraal Orgaan" - ir. H.V.P.M. van Hapert 

Proj.A;5 Secretariaat "Centraal Orgaan" 
(387) '"'-*-" """" 

A. Algemeen 

a. Voorbereiding en uitvoering van werkzaamheden in 'verband met en 
naar aanleiding van de vergaderingen van het Bestuur en het 
Dagelijks Bestuur van het Centraal Orgaan. 

b:.: Voorbereiding en uitvoering van werkzaamheden in verband met en 
naar aanleiding, van de vergaderingen van Commissies van het 
Centraal Orgaan; (o.m. Coördinatie Commissie Landbouwzaaizaden, 
Werkgroep voor het Looftrekken, Loofkiappen en Doodspuiten van 
aardappelen, Gras- en Klaverzaadteeltcommissie, Bietenzaadteelt-

• commissie). 

c. Werkzaamheden in verband met de toepassing van de Conventie voor 
de Internationale Regeling van de Kwekersbescherming ih de E.E.G. 

d. Werkzaamheden in verband met de binnenlandse zaaizaadpropaganda. 

B. Contacten .. 

1. Organisaties, diensten en instellingen, vertegenwoordigd in het 
Bestuur, Dagelijks Bestuur en Commissies van het Centraal Orgaan. 

2. Organisaties, diensten en instellingen, vertegenwoordigd in de 
Besturen van de Stichtingen Pootaardappel- en Landbouwzaaizaad-
propaganda in het Buitenland en de Werkcommissie Landbouwzaai-
zaadpropaganda in het Binnenland. 

j5. O.E.C.D., Division for Technical Action in Agriculture and Pood, 
First International Genetics Barley Symposium. 

Afdeling Granen 

Proj.Bl Voorlichting - ir. N,M. de Vos 
(3*1). — — — — 

Verschillende consulentschappen werden bezocht, waar proefvelden en 
praktijkpercelen werden bezichtigd en zich voordoende problemen op het 
gebied van de graanteelt werden besproken. Daarnaast werden proefvelden 
van instituten en proefboerderijen bezocht om op de hoogte te blijven 
van de voortgang van het onderzoek. 

Op de zwaardere gronden trad in een aantal gebieden in ergere mate 
dan in voorgaande jaren aantasting door de stengelgalmug op. In het 
bijzonder de voorlichting over de vruchtwisseling dient in deze gebieden 
te worden geïntensiveerd. Landelijk gezien heeft de aantasting, door aar-
ziekten overigens meer schade veroorzaakt. De kennis van deze ziekten 
blijkt in de praktijk vaak onvoldoende te zijn. 
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In verband met aantasting door thrips, waardoor mogelijk blad-
sterfte veroorzaakt kan worden, werd met dr. FRANSSEN(IPO) een bezoek 
gebracht aan praktijkpercelen in Oostelijk Flevoland. Vermoed wordt, 
dat deze aantasting algemeen voorkomt en in sommige gevallen schade
lijk kan zijn. . . • 

Met dr. BROEKHUIZEN werd een nota opgesteld over onderzoek op 
teelttechnisch gebied door de Afdeling Granen van het P.A.W. Daarin 

.werd naar voren gebracht, dat over verschillende problemen betref
fende zaaitechniek, zaaitijd en stikstofvoorziening onvoldoende ge
gevens beschikbaar zijn, waardoor de voorlichting hierover niet vol
doende tot zijn recht kan komen. Dit geldt met name voor nieuwe 
rassen, die bij verschillende graangewassen in een relatief groot 
aantal ingang vinden.: 

Er is in sommige gevallen belangstelling voor een nauwere rijen
afstand bij granen. Buitenlands onderzoek (Engeland, Duitsland) geeft 
aan, dat onder bepaalde omstandigheden de opbrengst bij een nauwere 
rijenafstand hoger is. Oriënterend onderzoek hierover lijkt gewenst. 

: Op 19 juli werd aan het Proefstation Limburgerhof van de Badische 
Anilin und Sodafabrikente Ludwigshafen een bespreking over het groei-
remmiddel CCC gevoerd. Een aantal veldproeven werd bezichtigd. In een 
reisverslag, tevens literatuuroverzicht, werden aanbevelingen ge
daan voor verder onderzoek in Nederland (P.A.W.-rapport nr. 142 
Over de toepassing van CCC tegen legering van granen"). 

Met dr. W.F. JEPSON. (Engeland) en N.E. SHAFER (USA), beiden 
van de Firma Cyanamid die het produkt voert, werd een proefveld be
zocht en werden mogelijkheden van verder onderzoek besproken. 

Gezien de schade die legering ook dit jaar weer heeft veroor
zaakt, met name in zomergerst, rogge en haver, blijft ook ander 
onderzoek over legering urgent. 

Aan een aantal door het Nederlands Graan-Centrum georganiseerde 
bijeenkomsten werd deelgenomen. 

Proj.B5 Secretariaat N.G.C. - dr. S. Broekhuizen 
(406) — — — " 

a. Voorbereiding in verband met en werkzaamheden naar aanleiding van 
de vergaderingen van het Bestuur en het Dagelijks Bestuur. 

b. Werkzaamheden in verband met de verschillende werkgroepen en commis
sies van het N.G.C. In de verslagperiode betrof dit: 

Contactgroep Oogstmethoden 
Werkgroep Veenkoloniën 

c.-.Werkzaamheden in verband met verschillende andere commissies e.d. 
In de verslagperiode: 

Agrarische Advies Commissie van het NIBEM 
Bespreking met leden van de Maalindustrie 
Commissie bijmenging inlandse, tarwe van het 
Produktschap voor Granen, Zaden en Peulvruchten 
Nederlands-Belgische Vereniging van Graanonder-
zoekers 
Organisatie-comité 1st Intern. Barley Symposium 
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d. Het contact met het graanonderzoek in het algemeen en met dat, 
wat in het kader van het tienjarenplan wordt uitgevoerd in het 
bijzonder; de uitvoering van hieruit voortvloeiende activiteiten. 

e. Het redigeren en uitgeven van N.G.C.-publikaties. In de verslag
periode: 

Technisch bericht nr. 9 ("Three years testing 
of yellow rust on wheat in the greenhouse, 1959-
I96O-I961") 
Literatuurmededeling nr. 20 
"Barley growing and breeding in Europe" 
Rapport van de "Commissie Verwerking inlandse 
tarwe in broodbloem" 

f. Het bijwonen van: 
Arbeitstagung Getreidekrankheiten te Worms 
(3O/6-2/7) 
1st Intern. Barley Symposium te Wageningen 
(26-30/8) 

g. "Voorzitter van de Commissie van Rijksgecomitteerden van het 
examen "Opleiding-leraar brood- en banketbakken". 

h. Docent Cursus Onderzoektechniek R.L.V.D. 

i. In het kader van de instituutstentoonstellingen, ter gelegenheid 
van het 700-jarig bestaan van de gemeente Wageningen, werd een 
stand in de congreszaal van het P.A.W. verzorgd. 

Afdeling Hakvruchteh 

Proj.Cl V o o r l i c h t i n g - dr.ir. D.E. van der Zaag 
(344) • • ff • ' 

In deze. periode zijn verscheidene consulentschappen één of meer
dere, malen bezocht. Tijdens deze bezoeken werden bedrijven of' proef
velden bezocht en de vraagstukken die er zijn, besproken. 

Enige onderwerpen of problemen waren: 

a. Bewaring van aardappelen in kisten in het consulentschap Goes. 
Een controverse tussen het I.B.V.L. en dit consulentschap zal 
hopelijk spoedig uit de tijd zijn, als de resultaten van het nu 
opgezette onderzoek bekend zijn. 

b. Perspectieven van de eetaardappelteelt in het consulentschap 
Hengelo. 
Met allerlei instanties aldaar is uitvoerig overleg gepleegd. 

c. Beschadiging van aardappelen bij het rooien in de Achterhoek. 
Deze herfst zullen gegevens worden verzameld, zodat met behulp 
van cijfermateriaal voorlichting gegeven kan worden. 
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d. Invloed van beregening op de schürftaantasting in Friesland en 
•de N.Q.P. •• . 

e. Invloed van de moderne teeltmethode op het vochtverlies in de 
grond in het voorjaar. 

f. Teeltvraagstukken op zandgronden zijn besproken in de consulent
schappen Horst en Oss. 

Diversen . . . ' . • 

De secretaris van het Produktschap voor Aardappelen heeft contact 
opgenomen om uitvoerig te spreken over het te voeren beleid bij de 
consumptie-aardappelen. 

Met de consulent voor plantenziekten en met onderzoekers is het 
toegepaste Phytophthora-onderzoek bezichtigd en besproken. 

Verschillende vergaderingen, zoals bestuursvergaderingen van de 
Afdeling Knol-Bol- en Wortelgewassen, vergadering van het Aardappel-
Onderzoek-Centrum Zuid-Holland, werden bijgewoond. 

Er is meegewerkt aan het organiseren van de "2nd Triennial 
Conference" te Pisa van de European Association for Potato Research. 

O n d e r z o e k - i r . A . J . Reestman 

Proj.C2 Invloed van factoren op de sortering van aardappelen 
(338) - - — 

Van de proef in Boekei werd de eerste rooi bepaald(ca. JO dagen 
na het begin van de knolvorming) van de gewassen die op 1 mei en op 
15 juni werden gepoot, Uit de verzamelde gegevens is geen verschil 
op te merken in de planten en in de opbrengst van de planten, ge
groeid uit pootgoed van het ras Spartaan, dat in 1962 werd gerooid 
in juli en het pootgoed van hetzelfde ras dat in hetzelfde jaar werd 
gewonnen van een herfstteeltgewas (gerooid november 1962). De reactie 
op omstandigheden (o.a. dicht planten, hoge N- of P-bemesting) zijn 
eveneens gelijk. De planten die gegroeid zijn uit pootgoed dat op 
1 augustus I963 werd gepoot, en die thans juist aan de knolvorming 
zijn begonnen, laten geringe verschillen zien, die echter ternauwer
nood kunnen worden vastgesteld. 

..De groei van de gewassen op de verschillende tijden in het jaar 
is echter door verschil in klimaat (daglengte, dag- en nachttemperatuur) 
wel aan grote veranderingen onderhevig. De studie over dit onderwerp 
zal waarschijnlijk het belangrijkste gedeelte van deze proef worden. 
De reactie op verschillen in rij-afstand en snelheid van 'grondbedekking, 
stikstof- en fosfaatgift, zullen nauwkeurig worden waargenomen en in 
verband worden 'gebracht met de knolgroei en ontwikkeling van de 
sortering en de kookkwaliteit van de knollen. 

Getracht zal worden om in samenwerking met dr. Harmsen de reactie 
van de stikstof bij de verschillende planttijden te splitsen in de 
reactie van de grond (mineralisatie) en de reactie van het gewas. 

Vermeldenswaard is dat in de proef tot nu toe geen Phytophthora-
aantasting is waargenomen (ook niet in de laat geplante objecten), 
terwijl in het geheel niet tegen deze ziekte is gespoten. 
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Proj.c4 Invloed van fungiciden en Insecticiden op de opbrengst en de kwa-
(3^8 B) ïiteit van aardappelen 

Voor het vertrek van de heer Kille Ris Larabers naar Californie' 
(in oktober) zal het gedeelte dat over de bladluizen handelt, voor 
het niet voor publikatie bestemde concept-verslag van de genomen 
proeven met systemische insecticiden (I95&-I962), gereed komen. 

Proj,C8 Invloed_van bestrijdirigmiddelen en teeltmaatregelen op de opbrengst 
(424) en de kwaliteit van p"otaardappelen 

'Bij de proef in Hornhuizen werd extra aandacht besteed aan de 
beschrijving van de plant (lengte, aantal en grootte der bladeren, 
ontwikkelingsstadium) op de tijdstippen dat de kunstmatige infecties 
met nieuw Y-virus door dr, Beemster (I.P.O.) werden aangebracht. 
De bedoeling hiervan is te achterhalen hoe ver de plant was ontwikkeld 
toen de ouderdomsresistentie begon op te treden. Het tijdstip in de 
vegetatie waarop dit werd-bereikt,is'pas vast te-stellen, na de be
ëindiging van de naqóntrole op.de nateelten van deze proef. Er werd 
ook getracht te achterhalen hoe op dit tijdstip de stikstofhuis
houding van de plant en van het geïnfecteerde.blad was voortgeschreden. 
Hieraan verleent het Landbouwkundig Bureau van de Nederlandse Stik-
stofmeststoffen-Industrie (dr, van Burg) medewerking. 

De nateelt van de proef in I962 werd beoordeeld en deze bevestig
de de resultaten van de voorlopige nacontrole, die in de herfst van 
1962 door de N.A'.K. in de N.O.P. was verricht. 

Uit de gegevens bleek ook, dat in 1962 in enkele pootgoed-
percelen in.de omgeving van Hornhuizen aan het einde van het groei-

. seizoen (E-datum), evenals op het proefveld de ouderdomsresistentie 
bij Bintje was bereikt. De vergelijking van hetgeen op het proefveld 
zàl worden gevonden met hetgeen in pootgoedpercelen kan worden ver
wacht, werd in I965 uitgebreid. Deze vergelijking is nodig, omdat 
op het proefveld (en in de bij het proefveld gebouwde kas) de planten 
niet groeien in omstandigheden zoals deze zich in de praktijk voor
doen (éénstengelige planten, omgeven doór'haverrijtjes enz.). 

Doordat in de Mededelingen van de N./..K. een verslag van een 
proef, genomen door een kunstmest (fosfaat) maatschappij, werd op
genomen, dat suggereerde dat bij zeer hoge fosfaat-bemestingen een 
verbetering van de ouderdomsresistentie tegen nieuw Y-virus werd 
verkregen, zijn in zeer korte en voorlopige vorm de resultaten van 
de proeven in Hornhuizen over I96I en I962 in hetzelfde blad ge-

..,.;, . publiceerd. Er wordt in'de praktijk .aangenomen, (zie Mededelingen van 
'.!." de N.A.K., augustus 19öj5.... p.4^),, d-vt het nieuwe Y-virus in het veld 

. door bladcontact k^n.worden overgebracht. Een in I962 door'de heer 
Schepers genomen proef toont het tegendeel aan. Een korte publikatie 
hierover zal door ds heer Schepers.worden opgesteld en aan.genoemd 
blad worden toegezonden. 

http://op.de
http://in.de
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Afdeling Peulvruchten 

Pro j .Dl V o o r l i c h t i n g - i r . R .P . Lammers 
(3*5) 

Met personeel van enige regionale consulentschappen werden ver
schillende teelt- en onderzoek-aspecten in de praktijk bezichtigd en 
besproken. 

Met verschillende conservenfabrieken en commissionairs werden 
rassen- en teeltproblemen bij doperwten, tuinbonen en stamslabonen 
doorgesproken en eventuele; praktijkpercelen bezocht. In Noord 
Groningen betrof dit onder meer de teelt van stamslabonen voor 
conserven op het Hogeland, waarmede in 1963 een begin is gemaakt. 
Een bijzonder aspect hierbij was het toepassen van hennep als luwte-
gewas. 

In Zeeland werd op de Zeeuwse eilanden, evenals in I962 in 
Zeeuwsch-Vlaandercn, de indruk verkregen dat de erwtenteelt meer dan 
voorheen schade lijdt door structuur-gebreken. Ook het optreden van 
het erwtencystenaaltje veroorzaakt dikwijls schade. 

Contacten_met_personen en instellingen 

In het land van Heusden en Altena werd gezamenlijk met de Rijks-
tuinbouwconsulent te Tiel een bezoek gebracht aan een aantal voor 
conserven gecontracteerde percelen tuinbonen. 

Bezoek werd ontvangen van twee onderzoekers van het Engelse Uni-
leverresearchcentrum Colworth House.; Verschillende actuele teelt
problemen bij conserven werden doorgesproken. Een bezoek werd ge
bracht aan het nieuwe Unilever- Onderzoekeentrum te Duiven. 

Bezoek werd ontvangen van de.directeur van de Amerikaanse 
zaadteeltfirma Brotherton, waarmede reeds jarenlang contact had be
staan inzake onderzoek van conservenerwtenrassen van deze firma. 
Tijdens het bezoek aan het P.A.W.-doperwtenrassenproefveld werd de 

. heer Brotherton enig nader inzicht gegeven in de gemiddelde .Nederlandse 
gewasontwikkeling. 

Met een Franse peulvruchtenhandelaar werd in Zeeland een bezoek 
gebracht aan enkele landbouwbedrijven en een coöperatie. Uit mede
delingen bleek dat de door deze' handelaar bij een coöperatie in het 
gebied van de Aisne ondergebrachte contractteelt van-gele' erwten door 
het slechte weer praktisch als mislukt was te beschouwen. 

Met de direkteuren van I-B.T.ï, en I.B.V.L. werd een bespreking ge
veerd aangaande het onderzoek over "voorbereide" peulvruchten. 

Samen met ir. C. Baars (P.A.W.) werd een bezoek aan de Zeeuwse 
eilanden gebracht om met de heren ir. Van Beek en Crucq van het Rijks-
landbouwconsulentschap Goes voorbereidingen te treffen voor het in
zetten van de Amerikaanse "sprinkle-minder" (een "vochtprikker"), voor 
het regelmatig nagaan van het verloop van de vochtvoorziening op een 
aantal erwtenpercelen. 

Diversen 

Begin augustus werd ten behoeve van de P.S.C.-leden een voorlopige 
schatting gemaakt van de opbrengst en kwaliteit van de erwtenoogst. 
Op grond van enige waarnemingen in Groningen bleek het door het C.B.S. 
voorlopig geïnventariseerde areaal rijp te oogsten erwten vrij zeker 
aanzienlijk te hoog zijn. 
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O n d e r z o e k 

Proj.D4 Onderzoek aan veldbonen en tuinbonen (Vicia-bonen) - ir. T.C van 
(286) dër"Kamp : ~~~ ' 

Standruimtenroef 

Dat naast de grondsoort, ook het ras van grote inyloed is op de 
hoogte van het: plantgetal, waarbij een optimale opbrengst wordt ver
kregen, werd op PAW 906 (kleigrond te Randwijk) aangetoond. 

' Bij het hier beproefde betrekkelijk korte ras Lux bleek nl. voor 
beide rijenafstanden (35 en 50 cm) de hoogste opbrengst bij de groot-

- stè standdichtheid (23 planten per m ) te worden verkregen. 
Vernauwing van de rijenafstand had bovendien een positief op

brengsteffect. Voor vergelijkbare plantgetallen per m was bij een 
nauwere rijenafstand- de ontwikkelingsmogelijkheid per plant beter. 
Uiteraard namen uitstoeling en peulzetiing per plant'. af in geval 
van een toenemend' aantal planten per m o 

Dat 12 zeden per strekkende meter:(object met 24 zaden per m 
bij een rijenafstand van 50 cm) bijzonder dicht is, blijkt ook uit 
het feit, dat het aantal peulen per m , vergeleken bij 18 zaden per 
m2 eveneens bij een rijenafstand van 50 cm, praktisch niet toenam, 
terwijl het gemiddeld aantal peuldragende zijstengels per plant 
vrij sterk terugliep.' 

Pas aan het einde van de bloei waren de lengteverschillen tussen 
de plantdiehtheden duidelijk, en die onder invloed van de rijenaf
standen in mindere mate, zichtbaar, Te oordelen ook naar de grondbe-
dekking kan Lux zeer goed een dichte stand verdragen, ten minste 
op voldoende vochthoudende grond. 
Ten tijde van de oogst (I6/7 bij een Tm-getal van 110) was door 
Botrytis reeds veel blad afgevallen, vooral bij de dichtste stand in 
dé rij. 

Oriënterende N-bemestingsproef bij.Wika (0,30, 60 en 120 kg zuivere 
N per ha) 

De verschillen waren slechts gering. Halverwege mei traden enige 
kleurverschillen in het loof op, die begin juni niet meer zichtbaar 
waren. Naderhand werd enig verschil in lengte tussen de uiterste N-
giften waarneembaar. 

De peul- en bonenopbrengst van het object 0 N was iets lager dan 
van JO kg N/ha. Een verdere verhoging had hierop geen effect; wel was 
er een duidelijke tendens, dat de groene loofmassa bij verhoging der 
N-gift geleidelijk iets toenam. 

Zaaitijdenonderzoek . 

Doordat een periode met warm weer (50/5 - 13/6) versnellend 
werkte op het in bloei komen en het zomerseweer in de 2e helft van 
juli vooral de rijping van de derde zaai versnelde, kon de zaai-
tijdenproef PAW 905 (3 zaaitijden om de 14 dagen, waarmede begonnen 
werd op 5/4) nog vrijwel geheel in juli worden geoogst. 
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Voor Express, geoogst bij een Tm-getal van ca. 1^0,werd het gewenste 
rijpingsstadium achtereenvolgens bereikt op 17/7* 26/7 en Jii/7 en 
voor Driemaal. Wit, geoogst bij Tm 115 - 120, resp. op 22/7, 28/7 en 
2/8. 

De peulopbrengst der eerste zaai bleef iets achter bij die- van 
de tweede zaai. Vooral van Driemaal Wit Ti was de opbrengst aanzienlijk 
lager dan in 1962. Express T-|_, met een vroegere en betere zetting 
aan de 'onderste etages dan Driemaal Wit, had ondanks de hitte tijdens : 

de hoofdbloei nog een redelijke peulzetting, waarschijnlijk dank zij 
enige regenval gedurende enkele'nachten. 

De peulopbrengsten van de derde zaai, waarvan de hoofdbloei in 
genoemde natte periode viel, lagen ongeveer op hetzelfde niveau als 
in I962 en bleven voor Express en.Driemaal Wit resp. 14 à 22 % onder 
die van de eerste zaai. 

De indruk werd verkregen, dat de spreiding in de sortering der 
bonen bij de derde zaai van beide rassen groter was dar. bij de 
eerste, wat op het bestaan van grotere rijpingsverschillen zou 
duiclen. Bij oogsten op basis van het. Tm-getal leidt dit op zichzelf 
reeds tot een öpbrengstverschil tussen beide zaaitijden. Voor Drie
maal Wit komt daar waarschijnlijk nog .bij, dat de peulzetting van 
de derde .zaaitijd"nog minder was dan van.de eerste. 

Oogsttijdenproef PAW 9O3 

Deze uit 20 objecten (4 oogsttijden bij 5 rassen) bestaande 
proef,.'wederom in samenwerking met het, I.B.V.T. genomen, werd 
volgens plan geoogst, d.w.z. de derde oogsttijd in een kwalitatief 
nog toelaatbaar, reeds vrij ver gevorderd rijpingsstadium. 

Drienaal Wit had, als gevolg van een sterk gespreide peul
zetting en slechte zetting aan de lagere etages, verreweg de laagste 
opbrengst. Lux was dichter gezaaid (evenals Staygreen), in verband 
met een veel minder sterke vegetatieve ontwikkeling. Doordat uit
sluitend aan de lagere bloei-etages peulen voorkwamen (de bloei boven
in was door de hitte in een zeer. jong knopstadium afgestorven),was 
de opbrengst van dit bij koken (evenals Driemaal Wit) blank blijvende 
ras uitzonderlijk hoog; in bonenopbrengst direkt op Express volgend 
en in droge-stofproüuktie nog iets boven de zeer grove peulige 
Futura uitstekend. 

De gehele kromme, die het verband aangeeft tussen de droge-stof-
produktie der bonen en het Tm-getal, ligt voor Lux op een nog iets 
hoger niveau dan voor Futura. 

Uitgezet tegen de Tm-getallen, zijn de droge-stofgehalten der 
bonen over het gehele traject voor Staygreen het hoogst en voor Express 
het laagst. 

T.a.v. beide bruinkokende rassen zij nog opgemerkt, dat het Tm-
getal van Futura tijdens de rijping langzamer toeneemt dan dat van 
Express, waarschijnlijk als gevolg van het feit, dat de bonen groter 
zijn, zodat de relatief hardere zaadhuid minder gewioht in de schaal 
legt. 

Ten gevolge hiervan ligt het droge-stofgehalte uitgezet tegen 
het Tm-getal voor Express op een iets lager niveau dan dat van de 
eveneens vroege Futura. Het is dan ook niet onmogelijk, dat voor 
Futura het zgn. optimale rijpingsstadium bij een lager Tm-getal is 
gelegen dan voor Express. 

http://van.de
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Diversen 

Omtrent het rassenproefveld, dat zo goed mogelijk op basis van 
het Tm-getal (verschillende hoogten vereist voor de diverse rassen) 
is geoogst, kunnen nog geen mededelingen worden gedaan. 

Proj,D8 Consumptiewaarde van peulvruchten (rassenonderzoek) - Mej. A. Veenbaas 
(210) " """"" 

Droge peulvruchten 

Het onderzoek aan de monsters van de interprovinciale rassen-
proeven met ronde groene en gele erwten, schokkers en conserven-
erwten oogst' 19Ö2 kwam gereed. Aan het verslag werd gewerkt. 

Doperwten 

In juni en juli hadden bij de doperwtenrassenproef PAW 881 met 
51 rassen, die in 4 - 6 stadia werden geoogst, de gebruikelijke 
werkzaamheden plaats. Er werden monsters in blik geconserveerd, over
wegend in tweevoud en diepgevroren in enkelvoud. Verder werden diverse 
bepalingen in het rauwe produkt verricht. Bij verschillende rassen 
was de afrijping dit jaar ongelijkmatig, hetgeen samenging met beneden 
normaal liggende opbrengsten in het goede doperwtenstadium. Bij het 
nieuwe ras Happy End was de ongelijkmatigheid zelfs zodanig, dat bij 
Tm-getallen juist boven die van het goede doperwtenstadium, ener
zijds nog 3 % drijvende onrijpe erwten voorkwamen, anderzijds reeds 
droge rijpe erwten. 

Proj.D9 Consumptiewaarde van peulvruchten (de invloed van milieufactoren) -
(211) ~ ~~T Mej. A. Veenbaas 

Droge peulvruchten 

In vervolg op één in I-96O/I96I verricht onderzoek werden Jl 
monsters Big Ben van praktijkpercelen op Schouwen-puiveland, oogst 
1962, op kwaliteit onderzocht. De beoordeling had plaats na koken 
en na verwerking tot processed peas. In aanmerking genomen het PO^R" 
gehalte in de erwten, viel de kookkwaliteit tegen; gedacht wordt 
daarom aan oorzaken buiten de grond. 

Proj.Dil Consumptiewaarde van peulvruchten (voorlichting) - Mej. A. Veenbaas 
(547) "" ' 

Op 14 mei werd te Wageningen een korte inleiding en demonstratie 
gehouden voor deelnemers aan de cursus Onderzoektechniek R.L.V.D. 

Diversen 

De omstandigheden - aantal en toestand van doperwtenmonsters, 
service van''de IcM.Cin België - zijn de laatste jaren zodanig, 
dat aanschaf van een tweede tenderometer voor bepaling van dé rijp
heid, overweging verdient. 
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Proj.Dl4 Onderzoek aan droge erwten - ir. P. Riepma 
(580) 

De gegevens van de enquête naar oorzaken van het uiteenlopend 
opbrengstniveau in de gebieden Noord-Groningen, Noord-Friesland en 
West-Brabant, bij erwten; in 19Ö3* zijn nog niet bewerkt. Een aantal 
gegevens over vruchtwisseling, opbrengst etc. ontbreken. Het ligt 
in de bedoeling deze in oktober te verzamelen. De voorlopige indruk 
is, dat de verschillen tussen de gebieden qua opbrengstniveau in 
I963 minder ver uit elkaar zullen liggen dan in 1962. In tegenstelling 
tot I962 werden dit jaar in Friesland vaker percelen met voetziekte-
veçschijnselen en wortelrot aangetroffen dan in Groningen. Ook in 
West-Brabant kwamen enkele percelen met verdachte wortels voor. Het 
I.B. en de Stiboka gaan nu op deze percelen na, welke bodemkundige 
factoren de aantasting in de hand kunnen werken. Voorts is op het 
I.P.0. het onderzoek naar ziekteverwekkende schimmels voortgezet. 

Het voorlopig verslag over 1962 is ter perse. 

Proj.Dl5 Onderzoek'aan conservendoperwten - ir. P. Riepma 
(381) — - — 

Het rassenonderzoek vond normaal voortgang. Er zijn ca. 20 nieuwe 
rassen met de bekende rassen vergeleken. Het vroege ras nr. 47-1 
van Wed. De Jong te Goes viel op door zijn hoge produktie. De stevige 
C.O.B. 32-58 maakte in de groep van de rondzadige hoofdseizoenrassen 
een beste indruk. Een ras van Mansholt (528-60) en het Cebeco 
(CB 57--L7) gaven een hoge opbrengst. 

De interprovinciale serie 194 maakte in de regel een goede in
druk. Op enkele proefvelden werd nogal last van een knopmade-aan-
tasting ondervonden, wat de opbrengstcijfers aan betrouwbaarheid 
doet inboeten. Dit is eveneens het geval met een proef, waarbij het 
onkruid onvoldoende of te laat was bestreden. 

De voorlopige indruk van de resultaten van de standruimte-proef 
met Dark Skin Perfection is, dat de in Engeland gevonden gunstige 
resultaten met zaaien in vierkantsverband (b.v. 10 x 10 cm) in ons 
onderzoek in I963 niet of slechts ten dele worden bevestigd. Het ligt 
in de bedoeling dit onderzoek in 1964 in West-Brabant te herhalen, 
d.w.z. onder omstandigheden die minder kans op een nivellerend effect 
door rotting voor peul e.d. doet verwachten. 

Stikstofbemesting bij do zeer vroege' rassen Gloire de Quimper 
en Kelva beïnvloedde de opbrengst weinig. Veelal was 30 kg zuivere 
stikstof per ha optimaal. ~'ij een hogere dosis werd soms een opbrengst
derving t.o.v. geen of 30 kg N/ha vastgesteld. Met het I.B. is over
leg gaande voor een proef, waarin stikstofbemesting in combinatie 
met de pH nader zal worden bestudeerd. Hierbij is het oog gevestigd 
op een reeds bestaand I.B.-proefveld in Noord-Brabant. 

In een oriënterend proefje werd niet de indruk verkregen, dat de 
zeefsortering van de doperwt van de rassen Onyx en Supcovert in I963 
door het 1000-korrelgewieht van het zaaizaad wezenlijk is beïnvloed, 
wat overeenkwam met de ervaringen bij een soortgelijk onderzoek door 
het kweekbedrijf "Nunhem" en Zwanenberg's "ïonservenfabriek te Oss. 
Het leek erop dat daar bij Finette een laag korrelgewicht van het 
zaaizaad parallel loopt met een fijnere sortering. 



Proj.Dl7 Onderzoek aan stamslabonen - ir. P. Riepma 
(583) "" """" " 

De proeven maakten in het algemeen een goede indruk. Het op-
brengstniveaü is hoog tot zeer hoog. De vorming van wortelknolletjes 
bleef-vrijwel geheel achterwege, ook in het geval, waarbij enting 
van de grond was toegepast. Dit verklaart mede het grote stikstof
effect, dat reeds vroegtijdig duidelijk zichtbaar was in de proeven, 
waarbij de invloed van stikstof op de opbrengst werd getoetst. Met 
dr. Harmsen van het I.B. is contact opgenomen om het genoemde ver
schijnsel bij de knolletjes vorming nader te kunnen analyseren. 

•De resultaten van alle proeven zijn thans in bewerking. 

Afdeling Handelsgewassen 

In de vacatures van dr. ir, E. van Roon en ir. J. Gaakeer kon 
helaas nog niet worden voorzien, hetgeen nadelig was voor een be
vredigend en efficiënt verloop van de werkzaamheden. In verband met 
de drukke veldwerkzaamheden kwam de afdeling slechts eenmaal bijeen, 
ter bespreking van het verloop der proefopzet. De schade ten ge
volgen van uitwintering bleek voor koolzaad en graszaad sterk mee 
te vallen. De. groei van vrijwel alle handelsgewassen verliep tot 
in de tweede helft van mei ten gevolge van de aanhoudend koude 
weersomstandigheden traag. 
De ontwikkeling van de meeste gewassen vertoonde een duidelijke 
achterstand in vergelijking met andere jaren; deze achterstand was 
eerst omstreeks begin juli voor een groot deel ingelopen. 

V o o r l i c h t i n g 

Proj.El Voorlichting zaadgewassen en bijzondere teelten 

1. Zaadgewassen (exl. gras- en klaverzaadteelt) - ir. J.C. Friederich 

Aan de voorlichting van de zaadgewassen kon onvoldoende aan
dacht worden besteed, hoewel voor de teelt van winterzaadbieten 
de belangstelling toeneemt, vooral ten aanzien van de: mogelijk
heden van doodspuiten. Onder leiding van de hoofdassistent 
J. Kuizenga, werden een tweetal excursies van de Gron. Mij. van 
Landbouw en een excursie van de Bietenzaadteeltcommissie op het 
centrale proefveld te Niéuwe-Schans rondgeleid. 

De opbrengst van karwij, mosterd, koolzaad en blauwmaanzaad 
valt over het algemeen tegen. In de zaadbietenpercelen trad vrij 
veel legering op.: 

Goede afwatering vormt één van de.voornaamste voorwaarden voor 
het bereiken van een goede zaadopbrengst bij de teelt van winter
zaadbieten.. Met succes- werd tegen meeldauwaantasting en mangaan-

.gebrek een bespuiting met maneb geadviseerd. Het oogsten zal be
gin september een aanvang nemen. Het doodspuiten van spinazie 
blijkt tot opbrengstderving te leiden. 
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2. Graszaadteelt - J.E. Wolfert 

Zoals-reeds werd verwacht, vielen de zaadopbrengsten van het 
graszaad in het algemeen tegen. Oorzaken hiervoor waren de slechte 
ontwikkeling in de herfst en de lange winter, waardoor de stikstof
gift te wensen overliet. De slechte stand veroorzaakte zeer veel 
ongerustheid bij de telers. Dit bracht extra veel werk met zich mee. 
De verwachtingen ten aanzien van de late graszaadsoorten waren wat 
beter. Gezien de bijzonder slechte weersomstandigheden tijdens de 
oogst hebben verschillende percelen grote zaadverliezen gehad. 
Enkele percelen werden helemaal niet meer geoogst. De prijzen trekken 
nogal wat aan. De stroprijzen liggen zeer hoog. 

Het contact met de firma's was zeer intensief. Met ir. De Bruin 
werd geregeld het onkruidprobleem besproken. Met het I.B. werd ge
zocht naar de oorzaken van de slechte werking van de stikstof dit 
voorjaar. 

In Oostelijk Flevoland werden de jonge graszaadpercelen geobser
veerd. Het brongras en ziltig vlotgras zijn daar zeer veel voor
komende onkruidgrassen, waar chemisch niets aan gedaan kan worden. 
In feite is de grond nog niet voldoende rijp voor graszaadteelt. 

Met een studiegroep uit de Betuwe werden verschillende excursies 
gemaakt, in aansluiting op de gegeven graszaadcursus. Ten behoeve 
van de bedrijven in eigen beheer in de Wieringermeer werden adviezen 
gegeven over nieuwe uitzaai. 

In Zuid-Limburg 'werd gestart met de teelt van Italiaans raaigras. 
Dit ter vervanging van de voederbieten. De teelttechniek geeft nog 
zeer veel problemen voor dé meeste telers. 

Met de cursisten uit de Hoekse Waard en Goeree-Overflakkee werden 
enkele excursies gemaakt, in aansluiting op de cursus. Ook met het 
personeel van de R.L.V.D. uit Zevenbergen werden de proefvelden be
keken. Het is opvallend welk een groot verschil er bestaat in interesse 
tussen de verschillende groepen. 

In Veendam werd een demonstratie gegeven van de nieuwe oogst-
methoden in Italiaans raaigras. Met ir. Grootenhuis vond een be
spreking plaats over de betekenis van de graszaadstoppel. Er zal in 
overleg nader onderzoek worden gedaan. 

Aan de firma Zwaan werden adviezen gegeven ten aanzien van het 
beleid van de firma. 

3- Bijzondere teelten - J.E. Wolfert' 

ttr Het eindrapport van de subcommissie Tuinbouwteelten óp akker 
u bouwbedrijven van de Commissie Nieuwe Bedrijfssystemen nadert 

zijn voltooiing. Indien het rapport wordt gepubliceerd, moet er nog 
wel heel wat aanvullend werk worden verricht. Er wordt naar ge
streefd om het dit jaar rond te krijgen. 

Op de proefboerderij "De Bouwing" zijn ter oriëntering wat 
spruiten uitgeplant. Het ligt in de bedoeling het komende jaar enkele 
proeven met spruiten te nemen. 

Voor de komende teeltbeschrijvingen betreffende enkele groente
gewassen werden gegevens verzameld. 

Diversen 

De vergaderingen van de voorlichtingsdeskundigen werden door de 
heer Wolfert geregeld bezocht. De graszaadteelt-cursussen in Tiel, 
Barendrecht en Sommelsdijk werden voortgezet. De deelnemers ontvingen 
nog enkele praktische lessen. 
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Proj.Fl Voorlichting vezelgewassen - ir. J.C. Friederich en C.J. Marceel 
(354) 

Vlas 

Hoewel met een totale uitzaai van 27.248 ha .het internationaal 
toegestane quotum van 30«000 ha voor'dit jaar niet werd bereikt, kon 
ten aanzien van het vlasareaal in 1962 een uitbreiding van 13*73 % 
worden vastgesteld. De door de regering toegezegde verwerkingspremie 
van ƒ.160,- per ha op basis van 8 ton in Nederland verwerkt onge-
repeld vlas werd door de vlasindustrie als een welkome steun aan
vaard. ; 
In verband met de moeilijkheden ten gevolge van het ongunstige weers-
.verloop werden diverse adviezen verstrekt ten aanzien van de toe
passing van chemische onkruidbestrijding, ureumbespuiting en tijd
stip en wijze van oogsten. -

Het Centraal proefveld te Langeweg ondervond grote belang
stelling van de praktijk en beantwoordde aan zijn doel. Ook voor de 
Nationale Vlasdag in.Zeeuwsch-Vlaanderen| waarvoor o.m. een wedstrijd 

'in het beste vlasperceel en een vlastoto was uitgeschreven, bestond 
een onverwacht grote belangstelling. 

Met de afdeling Novivlas.van de A.K.U. bestond een'regelmatig 
contact ten aanzien van de wijze van de verzorging van de gecontrac
teerde vlaspercelen. Voorts werden diverse besprekingen gevoerd in 
overleg met het I.B.S. en I.B.V.L. over.de moeilijkheden bij de ver
werking van oogst 1962 volgens het nieuwe proeédé. Inmiddels be
sloot de Directie van de A.K.U. het project van de fabricage van 
linnen garens stop te zetten. Indien.men er niet in zou slagen de 
ontwikkeling van dit Novivlaspfocédé op andere wijze voort te 
zetten, zou dit uitermate moeten wórden betreurd. In verband met 
de moeilijkheden, ontstaan door de langdurige regenperiodê en de 
schadelijke invloed hiervan op opbrengst en kwaliteit, werd in een 
Bericht nogmaals op de meest gewenste cultuurmaatregelen gewezen. 
De onverantwoorde toepassing van Cl-I.P.C. in nabij gelegen uien-
percelen veroorzaakte in diverse vlaspercelen wederom schade, welke 
op verzoek van beide partijen werd getaxeerd. 

Tijdens het 5de Technische Congres van de Confédération Inter
nationale du Lin et du Chanvre (C.I.L.C.) te Belfast werd een ver
slag gegeven van de resultaten van het rassenonderzoek in het kader 
van de internationale samenwerking. Vooral het nieuwe ras Fibra kwam 
gunstig naar voren en werd inmiddels ook op de Belgische rassenlijst 
geplaatst. De belangstelling voor dit ras is in verband met zijn 
stevigheid en resistentie tegen ongunstige weersomstandigheden, welke 
dit jaar wel bijzonder naar voren kwamen, sterk toegenomen. Tijdens 
een bezoek van enkele vlasdeskundigen uit België' en van een Franse vlas
delegatie kon.men zich hiervan persoonlijk op de hoogte stellen. Ook 
voor de proeven met een rijenzaai op 4 cm en het onderzoek van de 
Werkgroep "Verbetering transportmogelijkheden van vlas" bestond zowel 
in binnen als buitenland veel belangstelling. 

Aan de Directie van de Rijksdienst voor de IJsselraeerpolders 
werd advies gegeven over de oorzaken van groeistofbeschadiging op
getreden in vlaspercelen, gelegen in de IJ-sectie van Oostelijk 
Flevoland. 

http://over.de
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De ongunstige weersomstandigheden in de maand augustus veroor
zaakten vele moeilijkheden met het dauwroten. In samenwerking met 
het I.B.V.L. werden hiervoor door de vlasmeester Marreel diverse 
praktijkadviezen verstrekt. Mede in verband met de klachten van 
spinnerszijde over de zgn.. "pieds jaunes" werd aan het roten van de 
voet van de stengels bijzondere aandacht besteed en werden o.m. in 
de praktijkproeven het kneuzen van de voet door middel van een pletrol 
op de vlastrekmachine van nabij gevolgd. Hetzelfde vond plaats ten 
aanzien van de ontwikkeling van de nieuwe Union-machine en de ge
combineerde opraaprepelmachine van Barrault-rLepine in Frankrijk, in 
samenwerking met het consulentschap voor landbouwwerktuigen. 

Op verzoek van de Commissaris van de Koningin in de provincie 
Noord-Brabant werd een onderzoek ingesteld haar de moeilijkheden van 
de "Stichting ter Bevordering, .van de Vlasindustrie" in Standdaard-
buiten. Als technisch adviseur van het Bedrijfschap voor de Vlasindustrie 
werden de Algemene Bestuursvergaderingen regelmatig bijgewoond. 

Tijdens de verslagperiode werd de uitgave van één nummer van het 
tijdschrift "Pibra" verzorgd. De ongunstige opbrengstresultaten in 
Frankrijk en België leidden tot een sterke prijsstijging van de stro-
vlasprijzen in Nederland, welke in geen verhouding stond tot de even
eens gestegen prijzen voor vlaslint en lokken. 

Hennep 

De 30 ha praktijkproeven in Groningen, de Veenkoloniën, De Krim 
en Limburg ontwikkelden zich gunstig. Gebleken is, dat de ontwikke
ling van de hennep in sterke mate reageert op grondsoort en N-gift. 
Vooral de meer zware gronden en de vochtige veenkoloniale gronden met 
"oude kracht" geven de beste resultaten. 

In nauwe samenwerking met het I.B.V.L. zal het oogsten en dauw-
roten van de zgn. "hennepkernen" worden voortgezet. Het I.B.V.L. ont
wierp hiervoor, in overleg met de firma.Van Leeuwen te Hoofddorp, een 
oogstmachine en een keermachine. 

Ter oriëntatie werd' een studiereis naar Frankrijk gemaakt om een 
inzicht te krijgen in de zaaizaadvermeerdering, de teelt en verwerking 
van hennep in de omgeving van Le Mans. 

Met medewerking -van het Henne-pc-onsortium in -Italië en de Fédéra
tion Nationale des Producteurs de Chanvre in Frankrijk, kon de be
schikking worden gekregen over zaaizaad van enkele van de nieuwste 
hoog producerende één- en tweehuizige rassen, welke ineen rassenproef 
op de proefboerderij "De Böuwing", en op de proefboerderijen te Emmer-
compascuum en Borgercompagnie werden uitgezaaid. 

O n d e r z o e k 

Proj.E2 Onderzoek betreffende de teelt van gras- en klaverzaad - ir. A. Evers 
(246) " 

1. Centraal Proefveld te Dinteloord 

Gedurende de verslagperiode werd geoogst en gedorst. De zaadmonsters 
moeten nog geschoond worden, zodat thans nog alleen de opbrengsten aan 
ongeschoond zaad bekend zijn. Enkele resultaten zijn de volgende: 
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a. Dekvruchtenproef . 

Onder de dekvruchten zomergerst, haver en vlas werden beemd
langbloern, veldbeemd en gewoon roodzwenkgras verbouwd. Het snel
groeiende beemdlangbloern gaf onder haver dezelfde opbrengst als 
onder vlas; onder zomergerst was de opbrengst wat minder. Van het 
langzaam groeiende veldbeemd waren de opbrengsten onder de granen 
minder dan onder vlas, terwijl het zeer langzaam groeiende gewoon 
roodzwenk, zowel onder de granen als onder het vlas, een zeer ge
ringe produktie gaf. Hierbij moet in aanmerking worden genomen, dat 
het groeiseizoen 1962 - I965 voor de "slow starters" onder de gras
soorten zeer ongunstig was door abnormaal lage nazomer- en herfst-
temperaturen, een uiterst strenge langdurige winter en een laat 
voorjaar. De "quick starters" zoals beemdlangbloern kunnen onder alle 
omstandigheden onder granen geteeld worden, waarbij haver vermoede
lijk de voorkeur verdient. De "slow starters" zoals veldbeemd kunnen 
het beste onder de bekende en gebruikelijke dekvruchten als vlas 
en erwten worden geteeld. Bij gunstige omstandigheden is teelt 
onder granen echter niet mogelijk. 

Ten aanzien van de in deze proef gebruikte selectie van het 
gewoon roodzwenkgras kan opgemerkt worden, dat de zaadteelt hiervan 
ook onder de beste dekvrucht riskant is. Dit hoeft niet te gelden 
voor andere selecties of herkomsten van deze grassoort. 

b. Pijnbladig sehapegras 

De zaadteelt van deze grassoort is gebruikelijk op heide-
ontginningsgronden en wordt hier op kleigrond beproefd. De opbrengst 
van de eerste oogst v/as zeer gering. Het ziet er naar uit dat de 
teelt van deze langzaam groeiende grassoort op klei te riskant is. 

2. De proeven in praktijkpercelen (praktijkproeven) 

a* 5ë_Sl}êS?i§2&ê_fe§§îriJOiGS_Y5&_SEâ-§â2^ïige_onkruiden 

1. De bestrijding van tuintjesgras in veldbeemd 

Hieraan werd veel aandacht besteed. Uit enkele groot opgezette 
middelenproeven ("screeningsproeven") kwamen de volgende middelen 
naar voren: enkele mengingen van Hoechst 2747 en Hoechst 2810, PW 9^5 
(een middel van Minox uit Parijs) en endothai. Hiermede zal worden 
voortgegaan. 

Uit de opbrengstproeven met endothal kwam naar voren, dat dit 
middel uitstekend tuintjesgras doodt, mits verspoten in de herfst, 
op winddroog gev-zas en vochtige;grond. .•..:..'... . 

Het veldbeemd moet tijdens de bespuiting goed ontwikkeld zijn 
en uitlopers hebben. Te jong gewas wordt te veel.beschadigd. Spuiten 
in het voorjaar is ongewenst, daar dan het tuintjesgras niet gedood 
wordt en er kans is op beschadiging van het gewas. 
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2. De bestrijding van duist 

Uit een grote middelenproef in veldbeemd kwamen de volgende 
duistdodende middelen naar voren: endothal, Hoechst 2831* casoron, 
tribetol, prometryn, caryne, alipur en chloor-IPC. 

Daar duist in alle grassoorten voor kan komen, moet nog nader 
worden onderzocht in welke soorten deze middelen toepasbaar zijn. 
Van endothal en chloor-IPC is bekend, dat het - met de nodige 
voorzichtigheid - bruikbaar is in veldbeemd. 

Uit een proef in Engels raaigras h.t. bleek, dat chloor-IPC 
te gevaarlijk was, doch dat alipur (5 l)> casoron (5 kg) en caryne 
i}\ l) geen opbrengstderving gaven. 

b. Proeven met oogstmethoden 

Met diverse grassoorten (ruwbeemd, veldbeemd, bosbeemd, Wester-
wolds , Italiaans en Engels raaigras) werden proeven genomen, waar
bij van stam maaidorsen werd vergeleken met opraapdorsen uit het 
zwad* Voôr zover thans een oordeel kan worden uitgesproken, lijken 
de resultaten van het van stam maaidorsen goed, mits men direct na het 
oogsten kunstmatig droogt, want het vochtgehalte van het zaad kan 

. hoog liggen. 

Proj.E4 Onderzoek zaadgewassen (excl. gras- en klaverzaad) - J. Kuizenga 
w» --—— 

A. Bietenzaad 

De proeven met winterzaadbieten staan er over het algemeen goed 
voor. Vrij groot zijn de verschillen in ontwikkeling bij een dek-
vruchtenproef te Niéuwe-Schans. Vooral bij het object bonen en het 
mosterdras Montana is de ontwikkeling van het gewas, waarschijn
lijk ten gevolge van een te grote standdichtheid van de rij, te ge
ring gebleven. Tevens is het duidelijk, dat de stikstofbehoefte in 
het gewas groter wordt naarmate er meer planten per strekkende meter 
voorkomen. Ten gevolge van de zeer slechte weersomstandigheden zijn 
de objecten met de dunste stand vrij sterk gaan legeren, terwijl dit 
bij de objecten met de grootste standdichtheid in veel mindere mate 
het geval is. Deze verschillen zijn van belang, daar legering doorwas 
in de hand werkt. Zo op het oog zijn er geen verschillen in ontwikke
ling tussen de 2 N-trappen (resp. 1^5 en 165 kg N per ha in het 
voorjaar) waargenomen. Wel hebben de. met 30 kg N bemeste objecten in 

. de herfst een betere ontwikkeling dan de niet bemeste objecten. 
In een proef waarbij wel en niet toppen van Winterzaadbieten met 

elkaar zullen worden vergeleken, blijkt toppen in een bepaald door-
schietstadium een gunstige invloed te hebben op een betere vertakking 
vaihet gewas. Of deze betere vertakking een gunstige invloed heeft 
op de uiteindelijke zaadopbrengst, moet worden afgewacht. Ter verge
lijking met winterzaadbieten. zijn in het voorjaar normale pootbieten 
uitgeplant. Gebleken is dat ten gevolge van de vele regens en wind in 
de maand augustus, de geplante bieten beduidend losser in de grond 
staan dan de winterzaadbieten. Bovendien hebben de normaal geplante 
pootbieten, zowel in de praktijk als in de proeven, belangrijk meer 
last van doorwas dan de winterzaadbieten. 

De proef met de in de maand augustus gezaaide winterzaadbieten 
staat er goed voor. .... 
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In deze proef blijkt duidelijk, dat zaaien na 20 augustus een zaad-
opbrengstderving tot gevolg zal hebben. In een 'proef met wel en niet 
dunnen van winterzaadbieten in het voorjaar, is het nog niet duidelijk 
of dunnen in het voorjaar noodzakelijk is. 

De onder dekvruchten ingezaaide winterzaadbieten te Niéuwe-Schans 
hebben een goede stand, terwijl de proef in de Haarlemmermeer vanwege 
te zware dekvruchten een minder goede stand heeft. Te Holwierde werden 
jl, augustus nieuwe proeven met winterzaadbieten ingezaaid, waarin de 
invloed van de zaaidatum, hoeveelheid zaaizaad, stikstof- en kali
bemesting in de herfst, wel en niet aanaarden, met en zonder dekvrucht 
in de herfst,zal worden onderzocht. 

De percelen winterzaadbieten in de praktijk staan er, zowel Fries
land als in Groningen, zeer goed voor. 

Het is nog niet bekend hoe groot de uitzaai voor het jaar*1964 zal 
zijn. Hoewel de belangstelling voor de teelt van winterzaadbieten in 
de praktijk sterk toeneemt, is het wel zekerdat de totale uitzaai 
voor 1964, in verband met de zeer slechte weersomstandigheden in de 
maand augustus, niet groter zal zijn dan die voor 1963» 

Ondanks de vrij late uitplant van de normale pootbieten in het voor
jaar (2 à 3 weken later dan in 1962) werd tot voor kort een goede 
zaadoogst verwacht. De aanhoudende regens, gepaard gaande met veel 
wind heeft het gewas sterk doen legeren, met het gevolg dat zeer vele 
percelen zaadbieten doorwas vertonen, waardoor niet alleen de oogst 
wordt verlaat, maar ook bemoeilijkt. 

In overleg met het R.L.C, te Groningen en de firma Gooyarts zullen 
op een tweetal percelen zaadbieten, doodspuitproeven worden uitgevoerd. 
Alleen het middel diquat zal in deze proeven worden opgenomen. 

F. Karwij 

De karwijzaadopbrengsten bleven beneden de Verwachtingen. In het 
algemeen kon worden gesteld dat de standdichtheid van de karwij dit 
jaar erg groot.was, met het gevolg dat vele planten niet tot door
schieten kwamen. Voor een deel kan hieruit de lagere zaadopbrengst 
worden verklaard. Het is dan ook wel zeker dat het aantal 2e jaars 
karwijpercelen in 1964 vermoedelijk hoger z.al zijn dan in 196;5« 

De zaadopbrengsten van de zaaizâadhoeveelhedenproef liggen op 
een hoog niveau. Er werden .zaadopbrengsten bereikt -welke liggen tussen 
de 2100 en 2500 kg per ha. In tegenstelling met voorgaande proeven heeft 
het object erwten als dekvrucht met de hoogste zaaizaadhoeveelheid de 
hoogste zaadopbrengst geven. Bij de dekvrucht. spinazie gaf, evenals 
in voorgaande jaren, 3 kg zaaizaad per ha de. hoogste zaadopbrengst. 
Een herfstbemesting van 200 kg kalksalpeter per ha bracht 100 à 200 kg 
per ha meer op dan de niet bemeste objecten. 

In een doodspuitproef op spinazie als dekvrucht in 1962 heeft 
het middel diquat een ongunstige, invloed uitgeoefend op de zaadop
brengst.. De zaadopbrengst van dit object lag ruim 400: kg per ha lager 
dan die van het onbehandelde object. 

Een oriënterende proef met het ras Montana mosterd als dekvrucht 
voor karwij- bracht ruim 2100 kg' zaad per ha op. Voorlopig lijkt dit 
een geschikte dekvrucht te zijn voor karwij. 

De in dit jaar ingezaaide zaaizâadhoeveelhedenproef bij drie 
dekvruchten nl. erwten,- spinazie en montana mosterd, staat er zeer 
goed voor. Eveneens is dit het geval met enkele nieuwe selecties van 
de S.V.P. 
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G. Gele mosterd 

Evenals in voorgaande jaren blijkt ook dit jaar mosterd sterk 
op de stikstofbemesting te reageren. 

Bij beide rassen werd de hoogste zaadopbrengst bereikt bij een 
stikstofbemesting van l400 kg kalksalpeter per ha. 

Een stikstofoverbemesting op beide rassen werkteook dit; jaar 
weer gunstig. De uiteindelijke resultaten van deze proef zijn in be
werking, zodat de eindconclusie nog moet worden afgewerkt. De zaad
opbrengsten liggen op het niveau van 500 - 2500 kg per ha. 

De maaidorstijdënproef bij de2 mosterdrassen is gedorst. De 
resultaten van deze proef moeten nog worden afgewacht in verband met 
het drogen, schonen en beoordelen van het zaad op kleur. 

Proj.F2 Onderzoek cultuurmethoden bij vezelvlas - ir. J.C. Priederich 
(355) " """-" 

A. Rassenonderzoek 

' Het ras Fibra blijkt door zijn stevigheid en snelle en goede op
schoning beter bestand tegen ongunstige weersomstandigheden dan Wiera. 
De stikstofbehoefte blijkt echter niet zoveel groter te zijn dan aan

vankelijk werd gedacht. Wat meer zware niet te koude gronden met 
"oude kracht" blijken de voornaamste voorwaarden voor een optimale 
opbrengst. De eerste resultaten met het nieuwe ras Reina vallen voor
lopig wat tegen; de Engelum-selectie E 476 blijkt toch te slap te 
zijn. Enkele nieuwe Nederlandse selecties bieden perspectief; de 
selecties uit het buitenland vallen tegen. 

B. Onderzoek zaaimethoden 

De lage zaaizaadhoeveelheden hebben dit jaar, bij het abnormaal 
ongunstige weersverloop, een gunstiger effect gehad dan de rijenaf
stand. Over hèt algemeen zal de praktijk, vooral in het zuidwesten 
van het land, naar een lagere zaaizaadhoeveelheid toe moeten. 

C. Onderzoek bemesting 

Ureum-overbemesting blijkt dit jaar bij vroege aanwending (ca. 
15 cm lengte) een succes te zijn, maar dient overigens als nood
maatregel te worden beschouwd. De toepassing van mengmeststoffen 
blijkt niet tot lagere opbrengstresultaten te leiden. Mengmeststoffen 
met een laag gehalte aan stikstof in nitraatvorm worden echter nog 

]-, wéinig in de handel gebracht. 

' D. Onkruidbestrijding 

De nieuwe."pre-emergence"-middelen ter bestrijding van kamille, 
blijken in de praktijk grote belangstelling te trekken. Toevoeging van 
ureum ter opheffing van de groeistofremming bij de aanwending van 
MCPA-bevattende middelen bleek zonder schadelijke nevenwerking te kunnen 
worden aangewend. 
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E. Oogsttijden 

Te vroege oogsttijd bleek wederom duidelijk bij ongunstige weers
omstandigheden tot nadeel van opbrengst en kwaliteit vanfct stro-
vlas te leiden. 

F. Dauwrootonderzoek 

Het onderzoek kon conform de proefopzet worden uitgevoerd. Hoe
wel- de resultaten nog niet beschikbaar zijn, is wel gebleken, dat 
vroeg getrokken vlas zich gemakkelijk laat dauwroten. 

G. Oogstmethoden 

De proef met "laadborden" werd-overeenkomstig het'plan-uitge
voerd en blijkt technisch uitvoerbaar, indien men over de juiste 
voorlader beschikt. De resultaten over de invloed op de strokwaliteit 
en het vochtgehalte van het stro zijn nog niet beschikbaar. 

Proj.F3 Cultuurmethoden bij henneD - ir. J.C. Friederich 
(356) - — — 

A. Standruimteproeven 

Uit de praktijkproeven komt naar voren, dat een'rijenafstand van 
10 cm de meest gewenste stengeldikte en stengellengte geeft. Een 
ruimere rijenafstand van 15 cm en hoger geeft dikkere stengels 
en meer moeilijkheden met het oogsten. 

B. Rassenproeven 

Het Italiaanse ras Fibranova blijkt tweehuizig te zijn, maar rijpt 
weinig Lïatè'r af dan de Fibromon-selecties. Het Zweedse ras heeft ten 
gevolge van een lage'kierakracht een te dunne stand. 

Afdeling Griendhout en Riet - ir. W.D.J. Tuinzing 

Proj.Gl Voorlichting griend- en rietcultuur 
(350) . " " " - — — - - — -

Algemeen , 

De natte en koude zomer betekende zeker niet de ideale weersge
steldheid voor het verkrijgen van een fraai grienqfcewas. Het Kathout 
reageerde hierop nog het minst ongunstig. Toch heeft het griendhout 
zich in het algemeen beter ontwikkeld dan in 1962. Het onstuimige 
weer, soms tot een ware zomerstorrn aanwakkerend, leidde op ver
scheidene plaatsen tot een meer dan gewone vertakking van de scheuten. 
Een ander gevolg was het uitbreken, in de daarvoor gevoelige soorten 
van griendhout, van een schimm'elziekte in het blad. Na voortwoekering 
tot in het lot ontstond menige, dode top, In een jaar als dit bleek 
weer duidelijk, dat het stek, zoa2s dit op de opengevallen plaatsen 
gestoken was, een gevaarlijke besmettingsbron vormt, vooral indien het 
niet betrekkelijk kort wordt gehouden. 
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In het nummer van september I963 van het vakblaadje van de manden
makers werd hierop nog eens gewezen. 

Ook het rietgewas ontving te weinig warmte voor een optimale 
groei, waartegenover kan worden gesteld, dat het dit jaar veelal 
niet van nachtvorsten te lijden heeft gehad. 

Voor zover ganzen daarin niet hadden huisgehouden, ontwikkelde 
het biezengewas zich naar wens. Het is een oude ervaring, dat wat ruw 
weer de groei van biezen ten goede kan komen. In Goudswaard, waar 
men bij hoge uitzondering de zoute biezen twee jaren'achtereen 
had gesneden, was de stand van de lotbiezen weer van dien. aard, dat 
men er toe overging deze nogmaals te oogsten. Het drogen verliep 
in het algemeen gunstiger dan het jaar tevoren. 

Tijdens de feestelijkheden ter gelegenheid van het 700-jarig 
bestaan van de stad Wageningen, werd in de congreszaal van het P.A.W. 
een en ander getoond van het werkterrein van de Afdeling Griendhout 

• en Riet. 
Een gedeelte van de tijd van de heer Lumkes werd wederom in 

beslag.genomen door het deelnemen aan de Cursus Bedrijfseconomie. 

Griendhout 

Nog altijd laat de afzet van rijsmaterialen veel te wensen over. 
Hierdoor zijn. tal van oogsters van dit gewas in grote moeilijkheden 
geraakt. De maatregelen van de Overheid, die de instandhouding van 
de buitendijkse griendcultuur beogen, dreigen zodoende hun betekenis 
te verliezen. Met het oog hierop stelde het Landbouwschap zich ten 
doel, een regeling te ontwerpen voor het overnemen van overtollig 
rijshout door een stichting. De S.T.O.P.A. zal zich hiermee belasten. 
De vergaderingen van 28 mei in Rotterdam en 28 augustus in Vollenhove 
waren aan dit onderwerp gevrijd. Een bespreking in Den Haag op 24 juni 
had op dezelfde aangelegenheid betrekking. 

Ook in deze verslagperiode werd de hulp van de consulent inge
roepen voor de herkeuring van grienden i.v.m. het toekennen van een 
premie op het onderhoud. Het grote verschil in waardering bij keuring 
en herkeuring gaf aanleiding tot overleg in Den Haag eveneens op 
24 juni. De taxatie-commissies zullen in gezelschap van de consulent 
eens vaker te zamen op pad gaan. 

Het aanbod van snijteen is inmiddels zodanig verminderd, dat de 
prijs van dit artikel weer flink is gestegen. Voor bindteen. werden 
zelfs heel hoge prijzen geboden. Op een tweetal bijeenkomsten, op 
22 juni en 20 juli, met mandenmakers in het. Land van Maàs en Waal, 
die zich op de vervaardiging van flessenmanden hebben toegelegd, 
werden pogingen aangewend een zekere samenwerking, inzake prijzen en 
leveringsvoorwaarden tot stand te brengen. De opkomst was gering 
en een directe-uitwerking had het streven helaas niet, In een stencil 
van 10. augustus "Uitslag besprekingen met mandenmakers" werden de 
genodigden van het besprokene op de hoogte gebracht. Overigens werd 
het contact met de mandenmakers onderhouden door een tweetal.artikelen 
in "De Mand", getiteld "Op het oude aambeeld" en "Het griendgewas in 
I963". 
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Salix alba L. werd sterk gehavend door een galmugje, dat de 
eindknop verstoort. Wat de mate van aantasting hiervoor aangaat, 
konden in de verzameling selecties van deze sehietwilg, op een ter
rein van de L.H.S. samengebracht, nauwelijks verschillen worden 
waargenomen. Het zou moeilijk zijn er een vorm in aan te wijzen, 
kennelijk geschikt voor opgaand hout. En toch is een groot gedeelte 
van fraaie wilgenbomen afkomstig! 

Op verschillende plaatsen trad de larve van het blauwe wilgen
haantje zodanig in het Kathout op, dat van het blad slechts de opper
huid gespaard bleef. 

In een aantal grienden, met Belgisch rood beteeld, was het blad 
zo dicht met bladgallen bezet, dat de loten onder deze last ge
bogen waren. 

Op de griendproefvelden op Oostelijk Flevoland werden geregeld 
waarnemingen gedaan. De sterke ontwikkeling van onkruid op de kwel-
strook vormt een ernstig vraagstuk. Het werd zowel door afmaaien als 
door frezen bestreden. Het frezen maakte het terrein tijdens regen
perioden vrijwel onbegaanbaar. Het is een van de bezwaren, die in 
de griendcultuur tegen het gebruik van de freesmachine bestaan. Met 
het oog op de vervuiling van de grond werd voorgesteld-de voor het 
griendhout gereserveerde oppervlakte in gras te leggen. Helaas 
werd door het overwaaien van groeistof het griendgewas ernstig be
schadigd. Het poten van het hout met de plantmachine was geen on
verdeeld succes. Aan de gewenste afstand van de stekken op de rij 
en zelfs van de rijen ontbrak veel. Op deze natte en stijve grond 
sloten de voren zich onvoldoende. Het percentage niet aangeslagen 
pinnen was dan ook betrekkelijk groot en dit zou in een droog jaar 
stellig nog hoger zijn geweest. In hoeverre de peggen bij deze wijze 
van werken voldoende in de grond verankerd zullen raken, moet blijken. 
Ten einde deze betrekkelijk grote oppervlakte met bepaalde, overigens 
weinig verbouwde rassen te kunnen betelen, moest poothout van zeer 
uiteenlopende zwaarte worden gebezigd. De indruk, dat de dikste 
stekken ook de meeste loten droegen, werd door metingen en tellingen 
bevestigd. Of tussen de dikte van de peggen en de lengten van het 
eerste gewas eveneens verband bestaat, zal dit najaar worden nage
gaan. Op verzoek van de Dienst der Zuiderzeewerken is men griend
teler geworden en met het oog hierop werd op 11 juni een voo rdracht 
over deze teelt gehouden voor het wetenschappelijk personeel van de 
Rijksdienst voor de IJsselmeerpolders. 

Van de zijde van de waterbouwkundigen komt men steeds meer tot 
het besef, dat rijsmaterialen ook in het vervolg een onontbeerlijk 
hulpmiddel zullen betekenen. In een bespreking met Rijkswaterstaat 
en Plaatselijke commissie ruilverkaveling Tielerwaard-West op 20 juni 
is daarom de wenselijkheid naar voren gebracht ook op het oude land 
te laten zien aan welke vorm van griendcultuurin de toekomst behoefte 
bestaat, om te voldoen aan de vraag naar rijshout. Inmiddels werd 
de toezegging verkregen, dat enige ha proefterrein beschikbaar 
zullen worden gesteld. Ook deze proefnemingen worden door de Rijks
waterstaat bekostigd. 
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Het is gebleken, dat de ratelaar bij de gebruikelijke wijze 
van schoonhouden van hakgrienden onvoldoende wordt bestreden. De 
proeven hebben geleerd, dat dalapon, waaraan volledigheidshalve 
DNOC wordt toegevoegd, het aangewezen middel is om in grienden dit 
eenjarige onkruid te vernietigen. 

De nieuwe stoffen hyvar en EH 976 blijken krachtig op tal van 
onkruiden, doch helaas ook op het griendhout in te werken. Voor het 
schoonmaken van grienden kan aan het gebruik hiervan dan ook geen 
praktische betekenis worden toegekendI 

In oude, vervuilde grienden bleken slechts grote hoeveelheden 
simazin en atrazin - meer dan 10 kg/ha - in staat te zijn het on
kruid voldoende te onderdrukken. Het was niet mogelijk door toe
voeging van aminotriazol de vereiste hoeveelheid belangrijk te ver
lagen. Bij een late toepassing - half mei - van 5 kg/ha simazin op 
Grauw bleek de groei hiervan te worden benadeeld. 

Helaas liet de zorg voor het griendreservaat op "De Vlierd" 
heel veel te wensen over, zodat het gewas onder het onkruid raakte. 
Van het gedeelte, dat in 1963 beplant werd, gingen daardoor zelfs 
tal van stekken verlorenI 

Riet 

De ongunstige gang van zaken bij de afzet van dekriet is zich 
steeds duidelijker gaan aftekenen. Inmiddels is men van een nood
toestand in de rietwereld gaan spreken. Stellig heeft onvoldoende 
verkoop in het buitenland een belangrijke invloed hierop••gehad. 
De oogst van riet op Oostelijk Flevoland en de ongunstige gang van 
zaken op de boerderij worden echter vooral als de oorzaken aange
wezen. De rietdekkers zouden onvoldoende werk hebben en de een 
critiseert de kwaliteit van het riet, waarmee de ander pleegt te 
dekken. Met het oog op dit laatste werd op verzoek van de voorzitter 
van de Priese maatschappij van Landbouw een artikel voor het Fries 
Landbouwblad geschreven, getiteld "Ernstig misverstand over de 
kwaliteit van dekriet". Alvorens dit te doen, werd met een aantal 
riettelers, handelaren en rietdekkers contact gezocht. Op 20 augustus 
werd de vergadering van het hoofdbestuur van de "Algemene vereniging 
voor de rietcultuur in Nederland" bijgewoond. Men voorzag een ruim 
aanbod van bladriet als gevolg van de moeilijkheden bij de afzet van 
winterriet en meende alles in het werk te moeten stellen om te ver
hinderen, dat dit jaar van Oostelijk Flevoland weer dekriet ter be
schikking van het bedrijfsleven zal komen. Er wordt een normale be
hoefte aan bladriet: in de bloembollenstreek verwacht. Dit artikel 
heeft eveneens belangstelling gekregen van de zijde van telera van 
winterwortelen. 

Mede als gevolg van de lange winter is veel riet ongesneden ge
bleven en vooral daar treedt de rietboorder veelvuldig in het gewas 
op. Dit insekt verraadt zijn aanwezigheid door het vroegtijdig ver
gelen en«afsterven van de top. 

Ten gevolge van het voorkomen van roest in het blad maakte 
menige rietberm tegen het einde van de zomer al een dorre indruk. 
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Met een tweetal deskundigen van de Cultuurtechnische Dienst 
werd een bezoek aan het grote rietcoraplex de Makkumerwaard gebracht 
ter beantwoording van de vraag, in hoeverre een bevloeiïng ervan te 
verwezenlijken zou zijn om de.rietzode tot nieuw leven.te brengen. 
Helaas bleek de doorlatendheid van de grond van dien aard te zijn, 
dat hieraan niet te denken valt. 

Het groeiremmingsmiddel, op een betrekkelijk laat tijdstip, 
doch in veel groter hoeveelheden dan vorig jaar op een rietberm 
beproefd, gaf evenmin als toen de gewenste uitslag. 

Eenvoudige bemestingsproeven op riet werden in de Kop van 
Overijssel en op de Makkumerwaard uitgevoerd, al en niet na doding 
van het onkruid tussen het riet. Zwavelzure ammoniak en diammonium 
fosfaat hadden een duidelijke uitwerking op kleur en groei van het 
riet. Vooral de laatste meststof deed veel'ruigte tussen het riet 
opslaan. 

Aan het verloop van de ontwikkeling van de rietbermen langs 
Westerwoldse A en Mark werd aandacht geschonken. Steeds weer blijkt, 
hoezeer behoefte bestaat aan ware rietzoden om snel tot het gewenste 
doel te geraken. Met het oog hierop werd ook in deze verslagperiode 
ernaar gestreefd het riet in turfpotten tot snellere groei te 
prikkelen, zodat het minder lang het grasachtige karakter zou be
houden. De uitwerking van een bemesting was tot dusverre onbevredigend. 
Sr werd daarom riet gezaaid op verschillende typen grond, nl. zand, 
rioolslik, slib uit de Biesbosch en grond uit het toekomstige 
Zuidelijk Flevoland. 

Bij riet, door verschillende, verticaal geplaatste nylonweefsels 
begrensd, kon nog geen groei hierdoorheen worden bespeurd. 

Op een tweetal gedeelten van de oever van de Lek nabij fort 
Honswijk, die onder een verschillende helling zijn gelegen, werden 
in samenwerking met de Rijkswaterstaat een aantal, oever- en water
planten uitgezet en viel Riet, Grote en Kleine lisdodde, Mattenbies, 
Driekantige bies, Zeebies en Kalmoes. Door stuwing van het water 
bij Hagestein is een gedeelte geruime tijd diep onder water geweest 
en de tijd zal leren, hoe de verschillende plantensoorten hierop 
reageren. Er werd voorgesteld enkele andere terreintjes zonder meer 
te omheinen, ten einde na te gaan, wat een natuurlijke begroeiing 
ter beperking van de oeverafslag kan betekenen. 

Aan een bevordering van het gebruik van machines bij oogst 
en bewerking van het riet werd met kracht voorloper kt en daartoe is 
een intensief contact met telers, handelaren, loonwerkers, fabrikanten 
en vertegenwoordigers onderhouden. In een circulaire "Machines in de 
s$ietcultuur" van 19 juli, die op ruime schaal verspreid werd, gaf 
de heer Lumkes de verkregen inzichten weer. Zij .komen daarop neer, 
dat de aanschaffing van motormaaiers moet worden afgeraden. Slechts 
machines, die het riet tevens bundelen, zullen in de toekomst vol
doen. Over de eisen, waaraan een schoningsinrichting voor riet 
dient te voldoen, waren in samenwerking met het I.L.Rt inwiddels zoveel 
gegevens, verzameld,dat het vraagstuk van de bouw van een dergelijke 
machine aan de Rijksnijverheidsdie'nst, consulentschap Tilburg, kon 
worden voorgelegd. 
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Aan het I.B.V.L. konden inlichtingen worden verstrekt, nuttig 
bij het ontwerpen van een machine voor de oogst van hennep. 

De ervaringen, die men bij de landaanwinning op de Groninger 
wadden met de "Weasel" trekker" heeft'opgedaan, werden aan enige 
riettelers en loonwerkers doorgegeven. Tevens werd de inschakeling 
van loonwerkers bij oogst en bewerking van riet op een vergadering 
van riettelers besproken. 

Een bijeenkomst met assistenten van de R.L.V.D. in Wanneperveen 
op 18 juni was grotendeels gewijd aan het vraagstuk van het toe
passen van machines in de rietcultuur. 

Biezen 

Naar het artikel biezen bestond een grote vraag. Het aanbod 
neemt steeds af en de prijzen zijn inmiddels tot grote hoogte ge
stegen. Overal werden de biezen bijeengezocht en ook de typen 
die zich moeilijk laten drogen en betrekkelijk kort blijven, genoten 
dit jaar.de belangstelling. 

Aan de Oude Maas nabij de Barendrechtse brug deed zich op.een 
opgespoten terrein een geval van geelkleuring van de biezen voor, 
dat hoogstwaarschijnlijk aan mangaangebrek moet worden toegeschreven. 

De gemeente Genemuiden werd het advies gegeven van een be
spuiting van de grote egelskop met dalapon in de biesvelden af te 
zien en de pollen hiervan uit de modder op te trekken en te ver
zamelen. 

De waarnemingen op het biezencomplex te. Klundert, waar ganzen 
danig hadden huisgehouden, werden voortgezet. Waar beschutting 
ontbrak, bleken de vele zaailingen van de bies, die hier te vinden 
waren, geleidelijk aan blootgewoeld en weggespoeld te worden. Degenen, 
die de schade als gevolg van het optreden van ganzen begroot hadden, 
werd hulp geboden bij het opstellen van een schade-rapport. Gezien 
de onbekendheid van de wildschadecommissie in kwestie met deze teelt 
werd in dit geschrift van juni I963 enigszins uitvoerig pp ver
schillende bijzonderheden van de biezencultuur, ingegaan. 

Het contact met de oude biezenbaas van de stad Kampen werd 
voortgezet. De verslaggeving van de wijze, waarop voor het Kamper
eiland biezen gepoot werden,' :vordeïde. Waardevolle gegevens-werden 
ook verkregen bij naspeuringen op het Rijksarchief te Zwolle en 
het gemeente-archief in Genemuiden. 

http://jaar.de
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HOOFDAFDELING WEIDE- EN VOEDERBOUW 

Stafvergaderingen van de hoofdafdeling 

De stafvergaderingen werden gehouden op 6 en 20 mei, 4 juni, 
1, 15 en 29 juli en 26 augustus. Op 14 mei werd een excursie ge
houden naar 2 bedrijven in de provincie Groningen. Op 30 juli is 
het schapenproefveld te Achterberg bezocht, waarbij ir. A. Sonneveld 
van het I.B.S. toelichting gaf. 

De Exploitatiecommissie van de "CR. Waiboer-hoeve" vergaderde 
in deze periode twee maal, evenals de werkgroep Onderzoek "CR. 
Waiboer-hoeve". 

In opdracht van de eigenaresse - is door de Kon. Ned. Heide Mij 
28 ha grasland geëgaliseerd en opnieuw ingezaaid. In het laatst van 
juli en begin augustus werd de grasgroei geremd door vochtgebrek. 
In augustus viel er, in tegenstelling tot een groot deel van 
Nederland met een overvloedige hoeveelheid regen, ongeveer de nor
male hoeveelheid neerslag. Als geheel is de gewonnen hoeveelheid 
wintervoer toereikend. 

De melkproduktie was beter dan in I962.. Bij enkele groepen melk
koeien op minder goed grasland was de melkgift bevredigend; bij een 
paar andere groepen op beter grasland was de produktie 'goed. Door 
selectie en verkoop daalde het aantal melkkoeien beneden het ge
wenste aantal. 

Contacten 

• Op 17 mei bezochten Voorzitter en enige leden van de Landelijke 
Raad voor de Landbouwvoorlichting de proefboerderij "CR, Waiboer-
hoeve". Op l6 juli kwamen daar ca. 110 deelnemers van de Internationale 
Cursus op bezcek. 

Afdeling Voorlichting Weide- en Voederbouw 

Proj.Hl Voorlichting Weide- en Voederbouw - ir. H. Thomas 
(357) 

Gedurende de maand mei werd op grond van gegevens, verstrekt door 
de Buitenpraktijk der Veeartsenijkundige Faculteit en het K.N.M.I. 
twee maal een radiobericht ter waarschuwing tegan het optreden van 
kopziekte uitgegeven. 

Op verzoek van de Inspecteur voor de Weidebedrijven werd ten 
behoeve van de Commissie Onderzoek- en Voorlichtingsprojecten in de 
provincie een discussienota inzake de inschakeling van praktijkbe
drij ven ten behoeve van onderzoek en voorlichting opgesteld. Hierbij 
werd medewerking verleend door de heren Willemsen, Grijpstra en Soer, 
(laatstgenoemde van de Directie Akker- en Weidebouw). In dit kader werden 
tevens diverse besprekingen gevoerd en enkele consulentschappen bezocht. 

De gebruikelijke werkzaamheden ten behoeve van de samenstelling van 
het hoofdstuk "Grasland" in de Landbouwgids 1964 werden verricht. 

In het kader van de algemene werkzaamheden werden voorts enkele 
consulentschappen bezocht. 
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Het aantal aanvragen voor een bezoek aan de "CR. Waiboer-hoeve" 
buiten de vastgestelde excursiedag (dinsdag) was ook in deze periode 
weer groot (ruim 50). Het merendeel hiervan werd door de afdeling 
en de heer J. Koopmans rondgeleid. Daarnaast werd in verschillende 
gevallen een beroep gedaan op onderzoekers van de bij het onderzoek 
op de "CR, Waiboer-hoeve" betrokken instituten. Mej. Wientjen 
nam per 1 augustus ontslag. 

Proj.H2 Voorbeeldbedrijven - W. Willemsen 
(358) " 

Het bezoek aan de voorbeeldbedrijven werd voortgezet, hoewel 
het aantal bezoeken wat minder was dan normaal in verband met diverse 
kantoorwerkzaamheden. Tevens werden ook enkele proefbedrijven en 
proefboerderijen bezocht. 

Op de "CR. Waiboer-hoeve"werden weer enige excursies ontvangen 
en rondgeleid. 

Voor de heer ir. H. Thomas werden voor de cursus B-opleiding 
(rayonassistenten) een paar lesuren verzorgd. Het voederwinningsplan 
werd hier behandeld; een syllabus werd hiervoor opgesteld. 

Op de publikatie "Een inventarisatie van de verschillende soorten 
van bedrijven", door J.'Grijpstra en W. Willemsen, werd nog'een aan
vulling gegeven. 

Een interne mededeling aangaande het ruwvoederonderzoek op de 
voorbeeldbedrijven werd opgesteld en verzonden aan de desbetreffende 
Rijkslandbouwconsulentschappen en de assistenten die een voorbeeld
bedrijf hebben. Het ruwvoederonderzoek heeft op de voorbeeldbe
drijven nog nooit die omvang gekregen die wenselijk geacht wordt. 

Met prof. Th. de Groot werden enkele bedrijven bezocht, waar 
zich moeilijkheden voordeden bij de rundveestapel. 

O n d e r z o e k 

Afdeling Vegetatiekartering en Gewassentaxatie - ir. Th.A. de Boer en 
; : ; ir. L.G. Kop 

Proj.il Verzamelproject graslandvegetatiekarteringen • 
(252) " " "' "" """" 

De veldwerkzaamheden bij de graslandkartering zijn ondanks de 
slechte weersomstandigheden volgens plan verlopen. Er is zelfs meer 
gekarteerd dan begroot was, doordat bij de gebieden in Friesland veel 
grote en vlakke percelen voorkwamen. 

Van; de overzichtskartering Zijlroe zijn de kaarten al gereed en 
met een kort verslag aan de 'opdrachtgevers toegezonden, omdat men hier 
de gegevens vooral gebruikt voor het C.C.C.-rapport, dat binnenkort 
gereed'moet zijn. 

Het diepploegproject bij grasland in het karteringsgebied Nije-
veen-Kolderveen blijkt, ondanks de onderbemaling, nog steBds water
overlast te hebben. De graslandvegetatie toont dit bij de ingezaaide 
percelen reeds zeer duidelijk. Er komt een hoog percentage vocht-
indicatoren als geknikte vossestaart en vlotgras voor. Hoewel het 
blok reedî drie jaren geleden is gediepploegd, schijnt de grond door 
structuurverval nog steeds onvoldoende doorlatend te zijn. 

http://Proj.il
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Bij de kartering van het zomerstalvoederbedrijf van de heer 
Versteeg in Almelo bleek dat het percentage kweekgras weer is toe
genomen. Wel staat het haast overal goed gemengd met Engels raai-
gras. Bij de voedering van dit gewas heeft men geen moeilijkheden. 

Het artikel over de statistische vergelijking van de kartering 
van de bodem met die van de graslandvegetatie, speciaal met betrekking 
tot de vochthuishouding, werd persklaar gemaakt en ter publikatie 
in de serie V.L.O.voorgelegd aan de redactie. 

De verslagen over de kraailookbestrijding, de bemestingsveldjes" 
in het Land van Maas en Waal en de observatieveldjes in de proef-
polder Coevorden verschenen resp. als Mededeling en Rapport in de 
P.A.W.-series. 

De schattingsveldjes werden opnieuw bemonsterd. 
Op verzoek van ir. A. Sonneveld (i.B.S.) werd een perceel te 

Achterberg, waarop een proef met schapen wordt uitgevoerd, in detail 
gekarteerd. 

Begonnen werd met de opstelling van een plan voor het onderzoek 
naar de vochthuishouding van verschillende vegetatietypen. 

Proj.12 Onderzoek_taxâtie-methoden van opbrengst en kwaliteit .van grasland_en 
(24l) akkerbouwgewassen 

De graslengtemetingen met de meetschijf werden voortgezet. De 
nieuw ontworpen meetschijf werd beproefd. In vergelijking met de 
oude meetschijf lijken de metingen met enkele tegenwichten iets 
naukeuriger. 

Aan het gebied rondom de Coentunnel werden de gebruikelijke be
zoeken gebracht. Verdroging trad in dit natte jaar niet op. 

Proj.13 Opbrengstbepaling op uiteenlopende graslandpercelen 
(50) 

In de verslagperiode werd veel tijd besteed aan literatuurstudie 
en besprekingen met onderzoekers van diverse instituten om tot een 
nieuwe proefopzet te komen ten dienste van dit project. Een voorlopig 
plan is nu gereed. 

Uit het Cl 203-onderzoek blijkt, dat de droge-stofopbrengsten 
van grasland in 196j5 vrij laag zullen blijven. De lang aanhoudende 
vorst in de winter en de lage temperaturen ook daarna zijn hiervan 
de voornaamste oorzaak. 

Deel IV van het Cl 20^-verslag, dat handelt over de bruto-op-
brengst van grasland in verband met weersgesteldheid, hoedanigheids-
graad en klavergehalte kwam in concept gereed. 

Bij.het onderzoek naar de invloed van maaihoogte en maai-appara-
tuur op de opbrengst (PAW J06 en 7^7) blijkt opnieuw, dat bij een 
maaihoogte van ca. 6 cm de hoogste droge-stofopbrengsten worden be
reikt. De standdichtheid van het gras is. in vergelijking met 1962 
geringer geworden, vooral op de objecten die hoger gemaaid worden. 
Waarschijnlijk heeft het kort afmaaien van de stoppel en de daarop
volgende strenge winter dit in de hand gewerkt. 
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Diversen 

Bij het stikstofproefbedrijf in Vorden blijkt de bestrijding 
. van het kweekgras met amitrol,nog niet, afdoende te zijn. De beste 
V resultaten'verkrijgt men,'wanneer men dit middel op de grasmat sproeit 

en dan na ca.' 3 weken een grondbewerking toepast en opnieuw inzaait. 
. . Wanneer men eerst freest.en dan spuit en daarna na 3 weken inzaait, 

is'het resultaat duidelijk veel minder. 
Het middel moet door het blad opgenomen'worden. Ook bij het best ge
slaagde object komen nog enkele kweekplanteh voor en gezien de er
varing op dit bedrijf zullen deze zich weer uitbreiden. Hierbij 
spelen de urine verbrandingsplekken een voorname rol, wat al weer 
te constateren was. 

Bij het onderzoek naar het herstel van de uitwinteringsschade 
in het veenweidegebied is gebleken, dat op de open plekken, af
hankelijk van het graslandtype,verschillende minderwaardige grassen 
zijn opgeslagen.. Vooral straatgras, geknikte vossestaart en fiorin 
zijn hier van belang. De. invloed op de opbrengst was in de loop 
vân^de. zomer nog duidelijk merkbaar. 

Afdeling.Aanleg en Verbetering van Grasland - dr.ir. J.W. Minderhoud 
—:—:'.;,:;.:;.L.?:.•.••'•.. .'. • en ir. M. Hoogerkamp 

Proj.Jl Onderzoek betreffende aanleg en verbetering van grasland 
(359) ""'" "" - — — 

PAW 667 •:-..;... 

(grondbewerkings- en stikstoftrappenproefveld te Aduard). Dit 
jaar is begonnen met de opbrehgstbepaling. De verschillen in ds-op-
brengsten tussen de diverse stikstoftrappen;waren, met uitzondering 
van die van.de eerste snede, vrij duidelijk. De verschillen tussen 
de grondbewerkingsobjecten zijn nogal variabel; aanvankelijk gaf het 
onbewerkte object de hoogste ds-opbrengsten, doch daarna kwamen de 
diepbewerkte objecten naar voren. 

PAW 246 . • • < ••'••• •"• 

(bezanding van veengrasland in Benneveld)-.- Bij de, vier opbrengst
bepalingen die dit jaar zijn uitgevoerd waren'er duidelijke verschil
len tussen de stikstofobjecten, doch tussen de bezandingsobjecten 
was er nauwelijks enig verschil in opbrengst. 

PAW 16.9 '•'- :'•'.';•'''••:•• :-,..'• 7 •-.;. 
• •;:• (grondböwerkingsdiepte-, en stikstof trappenproefveld^ in Bruchem). 

Tussen de grondbewerkingsobjecten'-zijn to.t.op•'heden nog. geen- duidelijke 
systematische verschillen. Alleen het object D (dubbele ondergrond) 
gaf bijna steeds.de laagste opbrengst. ._ 

PAW 962 

(maaikneus-mengselproef). Gedurende de verslagperiode hebben 
twee opbrengstbepalingen plaatsgevonden; :er is nog weinig systematisch 
verschil tussen de mengsels. • , 

http://steeds.de
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CI 1720 

(grasland inzaai op komklei; proefplekkenonderzoek). Hoewel in 
het begin van het jaar nogal wat vorstschade werd waargenomen, hebben 
de meeste plekken zich vrij goed hersteld; wel komt er dit jaar ogen
schijnlijk meer timothee voor dan vorig jaar. 

De Nederlandse rassen van Engels raaigras op de proefboerderij 
in de Eifel hebben de winter goed doorstaan, in tegenstelling tot 
het Duitse "landras", dat tijdens de dooi in maart voor een groot 
deel verdwenen is. 

Proj. J2 Waterstandsonderzoek 
(250) 

Cl 1300 

(grondwaterstandsproefveld te Bruchem). Op perceel A (constant 
grondwaterstand) zijn de ds-opbrengsten van de veldjes met de hoge 
grondwaterstanden tot nu toe het laagst. Dit is vooral té wijten aan 
de lage eerste snede-opbrengsten op deze objecten. Op perceel B 
(verschillende zomer- en winterwaterstanden) zijn geen duidelijke ver
schillen .in opbrengst gevonden tussen de diverse objecten. De eenjarige 
kunstweide op perceel C vertoont weinig opbrengstverschillen tussen 
de diverse waterstanden; alleen de objecten met de hoogste grond
waterstand in de zomer (40 cm-mv) geven een iets lagere opbrengst. 

Proj.J3 Wisselbouwonderzoek 
(421) " — 

Van de wlsselbouwproefvelden (PAW 764 te Horst, PAW 8l9 te 
Achterberg, PAW 765 te Wageningen en PAW 766 te Maarheeze) zijn, 
gezien het stadium waarin deze proeven zich bevinden, nog geen bij
zonderheden te vermelden. 

Diversen 

Dr.ir. J.W. Minderhoud en ir. M. Hoogerkamp hebben op 28 en 
29 mei deelgenomen aan de "Grünland- und Futterbautagung", die ge
houden werd te Brühl en Kleve-(Nordrhein-Westfahlen). 

Contacten 

Dr.ir. Minderhoud heeft contacten onderhouden met de consulenten 
en de specialisten weide- en voederbouw van de consulentschappen 
Assen, Leeuwarden, Eindhoven, Roermond, omtrent problemen betreffende 
de aanleg en verbetering van grasland. 

Afdeling Produktie en Gebruik van Grasland - ir. S. Bosch en 
ir. D. Oostendorp 

Proj.KI Nawerking van meerjarige N-bemesting op grasland 
(55) " 

Op een aantal beweidings- en maaiproefvelden worden gedurende het 
seizoen steeds dezelfde N-giften toegepast, uiteenlopend van 0 tot 60 kg 
N per ha per snede. Op deze proefvelden wordt uitsluitend de bruto-
opbrengst bepaald. De resultaten van 1962 zijn in de volgende tabel 
als bruto-meeropbrengst aan droge stof per kg aangewende stikstof in de 
opeenvolgende trajecten vermeld. 
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Bruto N-effect in kg ds per 

BeweidinRSproefvelden 

PAW 479 (klei 4-6 sneden) 

PAW 480 (zand 4-8 sneden) 

PAW 481 (veen 4-5 sneden) 

Maaiproefvelden 

PAW 642 (klei 4-6 sneden) 

PA'./ 643 (zand 4-8 sneden) 

PAU 644 (veen 4-5 sneden) 

kg N 

0-20 

20,5 

20,5 

8,0 

19,5 

21,0 

13,0 

20-30 

20,0 

11,0 

2,0 

21,0 

14,0 

10,0 

N-gift per 

30-35 

18,0 

5,8 

-

20,0 

13,3 

6,. 

35-40 

14,6 

5,8 

-

14,6 

13,3 

2,0 

snede 

40-50 

9,2 

2,6 

-

8,3 

12,8 

1,0 

50-60 

3,3 

1,4 

-

12,8 

-

0-60 

14,4 

8,1 

2,2 

13,9 

14,8 

6,5 

Het opbrengstniveau van de objecten zonder stikstofbemesting lag 
op de beweidingsproefvelden op klei-, zand- en veengrond in I962 resp. 
op 6 000, 8 000 en 8 000 kg ds per ha. Op de rnaaiproefvelden waren 
deze opbrengsten resp. 6 100, 6 800 en 8 900 kg ds per ha. Deze 
resultaten stemmen in grote lijnen overeen met die, welke in i960 en 
I96I werden gevonden. 

Evenals in de voorgaande jaren is er ook in 1962 een duidelijk 
onderscheid tussen het stikstofeffect op klei- en zandgrond en dat op 
veengrond. In tegenstelling tot i960 en I96I is het opbrengstniveau 
zonder stikstofbemesting op veengrond niet bijzonder hoog. Dit moet 
waarschijnlijk worden toegeschreven aan de zeer koude maanden april, 
mei en juni, waardoor de eerste snede pas geoogst kon worden op een 
tijdstip waarop in andere jaren de tweede snede al aanwezig is. 
Wanneer men bedenkt, dat in andere jaren de eerste snede zonder stik
stof al 3 ton droge stof per ha oplevert en tevens een duidelijk 
stikstofeffect te zien geeft, is daarmee het lage opbrengstniveau 
bij 0 N en het geringe N-effect zeker voor een belangrijk deel 
verklaard. 

Proj.Kó De invloed van gedeelde N-giften_in_het_yoorjaar_op_de_produktie 
(57O) en het ruw-eiwitgehaïte van weidegras 

Door de langdurige''winter moest de opzet van de proef, waarbij 
de waarde van za en kas als stikstofmeststof in het vroege voorjaar 
wordt nagegaan, gewijzigd worden. De stikstofmest werd nu in de 

... , periode tussen 15 maart en 15 april gegeven. De gegevens van 7 proef
velden worden op het ogenblik verwerkt. Een proefveld werd niet ge
oogst, omdat hier de grasgroei zeer onregelmatig was. 

Proj.KY De invloed van diverse factoren op de minerale samenstelling van gras 
(37I) ïn"vêrbând~mët~dë gezondheidstoestand vän het vee 

PAW 662 (Mn-proef Wogmeer) 

Op 22 mei en op 15 augustus werden, de proefdieren op de proef-
boerderij te Wogmeer beoordeeld door dr. Grashuis. Er werden door hem 
geen verschillen geconstateerd tussen proef- en controlegroep. Vrijwel 
alle dieren zijn ondertussen weer drachtig. De melkproduktie van de 
dieren valt in het algemeen erg tegen. Deze herfst zal de proef worden 
beëindigd. 
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PAW 713 (pH-proef Droevendaal) 

Op 15 mei werden de eerste 4 paren kalveren ingeschaard op de 
betreffende veldjes van perceel 4. Begin juli waren de 6 paren compleet 
en vond de eerste weging plaats. De groei van de kalveren over de 
periode 1 juli - 2 september was zeer goed, gemiddeld 1 kg per dier 
per dag. Tussen de dieren op hoge en lage pH was geen verschil van 
betekenis merkbaar en ook dr. Grashuis kon bij de beoordeling op 
23 augustus geen verschillen constateren. 

Proj.K8 Problemen betreffende de conservering van graslandprodukten 
(372) " 

PAW 902 (Voederopnameproef) 

Bij de voederproef op "De Ossekampen", waarbij 4 rantsoenen 
werden vergeleken, wâs de gemiddelde voederopname als volgt: 

Rantsoen 

A 

B . • ' 

C 

D 

Opgenomen hoeveelheid ruwvoeder 

10,9^ kg hooi 

2j kg hooi + 19,45 kg voordr.kui 

2j kg hooi + 34,9 kg kneuskuil 

40,4 kg kneuskuil 

Krachtvoer 

6,39 kg 

. 4,84 kg 

4,55 kg 

4,32 kg 

Totale ds-opname 

15,15 kg 

14,65 kg-

12,5 kg 

11,3. kg 

Melkproduktie 

17,4 kg 

16,7 kg 

16,9 kg 

16,9 kg 

Bij de rantsoenen A en B werd behoorlijk aan de normen voor vre 
en ZW voldaan; met kneuskuil was er een belangrijk tekort, door de 
te lage opgenomen hoeveelheid. De raelkproduktie bleef echter goed 
op peil. Het vetgehalte bleek bij de kneuskuilrantsoenen wat lager 
te zijn. Dit kan echter ook zijn veroorzaakt door een tekort aan ZW. 

Het conceptverslag van deze proef kwam gereed. 

Proj.K9 Ç£_inyloed_van_kalibemesting e n graslandgebruik op de opbrengst en 
(588) dë_k^ïtöëitand~van~grasïand 

De opbrengstbepaling en de bemonsteringen van de proefvelden 
werden volgens plan uitgevoerd. 

Proj.KLO De_inyloed_van de graslandexploitatie op de gewichtstoename en de 
(389) slachtkwaliteit van~ründvëë 

Op 1 mei werden uit de in de periode februari t/m april aange
kochte schotten twee gelijkwaardige proefgroepen van 10 dieren ge
vormd. De ene groep werd daarna geweid op een standweide van 3 ha met 
een stikstofgift van JO kg N per ha en de andere groep werd omgeweid 
op 4 percelen met een totale oppervlakte van 2 ha en een stikstofgift 
van ongeveer 200 kg N per ha. 

De dieren werden aan de N.C.B, verkocht en in het slachthuis in 
Eindhoven geslacht. De eerste groep (12 dieren) werd afgezet op 
12 juni en de tweede groep (8 dieren) op 12 juli. De belangrijkste 
resultaten van de proef zijn als volgt: 
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Begingewicht (kg) 
Eindgewicht (kg) 
Groei per dier per dag (g) 
Koud geslacht gewicht (kg) 
Aanhoudingspercentage {%) 
Prijs per kg (gld) 

1/5 • 

Standweide 

502 
56I 

1405 
519 

58,9 
f 3,20 

- 12/6 

Omweiden 

5OO 
542 

1000 
509 

57,0 
f 5,20 

1/5 

Standweide 

430 
516 

1195 
279 

54,1 
f 5A3 

-12/7 

Omweiden 

4̂ 2 
501 
959 
277 

55,2 
ƒ 3,15 

Voor het eerst in de periode van 5 jaren waarin deze vergelijking 
wordt gemaakt, komt de standweidegroep beter uit dan de omweidings-
groep. Dit betreft dan vooral de groep die in juni werd afgeleverd. 
Bij de dieren die in juli werden afgeleverd was bij de levende dieren 
wel een duidelijk verschil aanwezig in het voordeel van de standweide
groep, maar na het slachten 'waren de twee groepen weer gelijkwaardig. 
In dit geval maskeerde de buikvulling dus de wezenlijke groei van 
de dieren volkomen. Hieruit blijkt nog eens hoe gevaarlijk het is op 
uitsluitend groeicijfers af te gaan bij de beoordeling van mestvee-
proeven. 

Op 15 mei werd begonnen met de proef in verband met parasitaire 
aantasting van jongvee. Bij deze proef wordt met groepen van 11 dieren 
het effect van de volgende behandelingen vergeleken: 

A. het dagelijks verstrekken van 2 g fenothiazine in het krachtvoer 

B. het J-maal per seizoen verstrekken ven 'tG g fsnothiazine per dier 

C. weiden op nieuw ingezaaid grasland 

j"). weiden op oud blijvend grasland (controle) 

E. op stal gras voeren. 

De gemiddelde groei in de periode van 15 mei tot l8 september 
was als volgt: 

Groep A B C D E 
Groei per dier per dag (g) 5^0 510 600 325 580 

Het is duidelijk dat de vier behandelingen alle t.o.v. de controle
groep een gunstig effect hebben. Toch is de groei van deze groepen 
in samenhang met het voederregime nog niet bevredigend. Speciaal 
van de groepen C en E mocht een betere groei verwacht worden. 

Diversen 

Van l8 juni tot J>0 juni werd door ir. Oostendorp in gezelschap 
van ir. P. de Roer, Rijksveeteeltconsulent i.a.d. een studiereis gemaakt 
naar Duitsland in verband met de mestveehouderij. Daarbij werden be
zoeken gebracht aan onderzoekinstellingen in Giessen, Göttingen, 
Braunschweig, Mariënsee, Kiel, Husum en Infeld. 
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Afdeling Groenvoedergewassen - ir. W.R. Becker en ir. H.A. te Velde 

Pro j .KL Voederbietenonderzoek 
(361) .-— 

a. Op de proefvelden met chemische onkruidbestrijding, PAW 919 en 
920, bleek vooral het middel pyramin (HS 119) effectief, speciaal 
echter bij toepassing voor opkomst, doch minder goed na het 
strekken van de zaadlobben van de bieten. 

b. De standruimteproeven PAW 921 en 922 mislukten, ten gevolge van 
het ongunstige voorjaarsweer. 

c. Bij het beproeven van arbeidsbesparende teeltmethoden bleek de 
toepassing van pyramin na het strekken van de 'zaadlobben van de 
bieten een matig onkruiddodend effect te hebben. Toch werd hier
mee nog ca. 60 mu/lia arbeid bespaard;zonder chemisch middel kostte 
de onkruidbestrijding 200 mu/ka. 
Op de proefboerderij "De Waag" verkreeg men een overeenkomstig 
resultaat. 

Proj.I£ Stoppelgewassenonderzoek 
062) 

Op de proefvelden PAW 939 en 940 (met voorvruchten voor stoppel
knollen) ontwikkelen de stoppelknollen zich het best na rogge en 
erwten. Haver en gerst lieten weer veel opslag na. 

Proj.LJ Maïsrassenonderzoek 
(206) — — " 

De proefvelden PAW 924 en 925 (resp. met maïs voor graan en 
voor silage) vertonen een goede stand. Dank zij het mooie weer 
in juli bloeiden de rassen op tijd. Het slechte weer in augustus 
lijkt de rijping niet vertraagd te hebben. 

Proj.15 Cultuurmethoden bij maïs 
(337) " "~ 

Van de snijmaïsproefvelden PAW 926 en 927 (met rijenafstanden 
en stikstofgiften) had vooral het gewas op PAW 926 veel te lijden 
van het koude weer in mei. In juli herstelde het zich weer. 

Proj .I/T Groenbemestings/grcenvoedergewassen 
(422) ~~~ 

. Op PAW 93O verdroeg rode klaver onder wintertarwe een be
spuiting met MCPA' goed. Hopperups klaver en witte klaver werden 
erdoor vernietigd. Op PAW 931 verdroegen deze gewassen onder 
haver zowel een bespuiting met MCPA als met DNOC zonder schade. 

Proj.L7 Groenvoedergewascombinaties voor seizoenproduktie op bouwland 
(428) """"" '""""" 

Over de opbrengsten valt nog niets te melden, omdat nog geen 
droge-stofcijfers bekend zijn. Na snijhaver hebben de daarop volgende 
gewassen veel stikstof nodig. Op 'dit proefveld groeien stoppelknollen 
slecht na snijhaver. 
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Proj.L8 Voederproef met snijmaïssilage voor melkvee 
(429) 

Geen bijzonderheden 

Diversen 

Ter gelegenheid van het 700-Jarig bestaan van de stad Wageningen 
organiseerde ir. Becker een tentoonstelling in de congreszaal. 
Medewerking verleenden hierbij de heer Hopma (algemeen), mej. Wientjen 
(rondleiding) en verder hoofden en medewerkers van de volgende 
afdelingen: Algemene Akkerbouwvraagstukken, Granen, Peulvruchten, 
Handelsgewassen, Griendhout en Riet, "Vegetatiekartering en Gewassen-
taxatie en Studiebedrijven. Voorts verleende het B.G.D. zeer te 
waarderen medewerking door het plaatsen van de maquette van de 
"CR. Waiboer-hoeve" en het vervaardigen van schotten e.d. ten be
hoeve van de stands. 

De medewerkers van de genoemde afdelingen hebben met veel animo 
en ijver hun stands ingericht, in alle gevallen met een goed, in 
sommige gevallen bovendien met een zeer origineel resultaat. 

Naar schatting bezochten ongeveer 150 bezoekers deze tentoon
stelling. 

Afdeling Beregening - ir. C. Baaps 

Proj.NI Onderzoek naar de techniek en de rentabiliteit van de beregening van 
(248) grasland en akkerbouwgewassen 

A. Beregeningsproefvelden • 

Tijdens de droogteperiode in het laatst van juli en hot begin van 
augustus werden de gewassen op de proefvelden te Cothen. .en. W.estmaas 
beregend. De resultaten daarvan zijn nog niet bekend, daar nog ge-

hoogst moest worden. Bij de beregeningsproef te Stiens, die in samen
werking, met het consulentschap N.Friesland wordt uitgevoerd, werden 
aardappelen voor pootgoedteelt besproeid. Hoewel er weinig beregend 
werd, was de opbrengstverhoging bij Bintje ongeveer 2 000 kg/ha. 
Bij Sirtema was het effect van de beregening echter zeer gering. 

De beregeningsproef ter bestrijding van schürftaantasting bij 
aardappelen voor pootgoedteelt te Ens (N.O.P.), leverde bevredigende 
resultaten op. Deze proef wordt in samenwerking met het I.P.0. te 
Wageningen en de Rijkslandbouwvoorlichtingsdienst uitgevoerd. Bij deze 
proef is gebleken, dat op deze lichte grond de beregening met veel 
zorg moet worden uitgevoerd. Dicht bij de sproeiers, waar te veel 
water viel, was de opbrengst beduidend lager. Vermoedelijk was dit 
een gevolg van uitspoeling van meststoffen. Op deze lichte grond is 
een juiste dosering met een goede verdeling van het water van zeer 
veel belang. 

B. Beregeningsproefbedrijven 

Het verslag van het onderzoek naar de rendabiliteit van de be
regening op het voormalig beregeningsproefbedrijf te Heelsum kwam ge
reed. Dit onderzoek, waarbij de methode van lineaire programmering 
werd toegepast, verschafte belangrijke gegevens over de mogelijkheden 
ter verbetering van de bedrijfsresultaten. 
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C. Diversen 

Op verzoek van "de Commissie Waterbehoefte Gelderland" zal de 
rentabiliteit van de waterbeheersing van het stroomgebied van de 
Leeringbeek worden nagegaan. In de verslagperiode werden hiervoor 
gegevens verzameld. 

Proj.Rl Proefbedrijf "Vredepeel" - J. van Eldik 
(365) 

Watervoorziening 

De neerslag van mei t/m augustus bedroeg op dit.proefbedrijf 
26I mm (gemiddeld 1920-1950 te Gemert 247 mm). Zeer veel regen viel 
in juni "(IO3 mm). De neerslag in augustus viel nog mee (92 mm), ter
wijl juli zeer droog was (17 mm ). Op de BB werden de suikerbieten 
en het grasland twee keer beregend en de tarwe en de haver één keer. 
Do grondwaterstand op de droge.- on de beregeningsboerdorij varieerde 
van 80 tot l40 cm, en die op do infïltratieboerderij van 50 tct 100 cm 
onder maaiveld. Ook dit jaar heeft de watervoorziening weinig of geen 
opbrengstverschillen veroorzaakt. 

Bouwland 

De stand van de gewassen was deze zomer goed.' De opbrengsten van 
de granen zijn hoog. Vooral de zomertarwe, die voor het eerst op dit 
bedrijf werd verbouwd, leverde een hoge opbrengst. Gerekend naar 17 % 
vocht bedroeg de gemiddelde opbrengst per ha van de rogge 4091 kg, 
van de haver 4069 kg, van de zomergerst 44o6 kg en van de zomertarwe 
4743 kg. Ook de opbrengst van de aardappelen en bieten lijkt redelijk 
goed te worden. 

Rundvee en voederwinning 

De veestapel bestaat thans uit 29 melkkoeien, 3 hoogdrachtige 
vaarzen, 6 drachtige pinken en.1^ kalveren; totaal 38 G.V.E. Voor de 
komende vanter kan voldoende ruwvoer worden gewonnen. Op 10 augustus 
was per G.V.E. reeds aanwezig: 600 kg hooi en 2500 kg maaikneuskuil. 
.Verder worden nog enkele perceeltjes gras en een flinke hoeveelheid 
bietekoppen ingekuild. De hoeveelheid hooi is niet groot, daar in juni 
door het slechte weer een hoeveelheid als veevoer waardeloos is ge
worden. 

Mond- en klauwzeer 

Op 22 juni werd op de DB en de BB mond- en klauwzeer geconsta
teerd; 65 varkens moesten worden opgeruimd. 
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HOOFDAFDELING BEDRIJFSVRAAGSTUKKEN - (Voorlichting) 

Afdeling Bedrijfseconomische voorlichting - ir. A.J. Louwes 
C. Bras, econ. cand. 
drs. S. Cuperus 
J. Grijpstra 
drs. J. Kamminga 
D. Uenk 
ir. K.J. de Vries 

Algemeen 

In de samenstelling van de formatie kwam geen verandering, het
geen inhoudt, dat ook gedurende deze verslagperiode geen medewerker 
voor de provineios Noord-Brabant en Limburg kon worden aangetrokken. 

In verband met de voorgenomen afsplitsing van de consulenten 
in algemene dienst werd op verzoek van de Directeur van Akker- en 

.. Weidebouw: een "concept Werkterrein en organisatie van het consulent
schap voor bedrijfsvraagstukken" opgesteld. 

Van de werkzaamheden over de periode januari tot en met april 
1963 is in het voorgaande verslag eon uitvoerig overzicht gegeven. 
In verband daarmee wordt in dit verslag met een kortere opsomming 
van de belangrijkste feiten volstaan. 

Proj.Pi Bedrijfseconomische voorlichting 

(599) """" 
1. Cursussen 

Tijdens de slotbijeenkomst, waarop prof.dr. Hamming een inleiding 
hield, werd door de Voorzitter van de Examencommissie van de C.O.L.P., 
ir. Veenstra, aan alle 40 cursisten van de cursus Woudschoten V een 
diploma uitgereikt. 

De cursus Woudschoten VI verloopt normaal. Het programma voor 
de in oktober I963 te beginnen cursus Woudschoten VII werd, in ver
gelijking met dat van de voorgaande cursussen, tamelijk ingrijpend 
gewijzigd met als doel tot een meer logische indeling van de totale 
lesstof te komen. De examencommissie verklaarde zich met de voorge
stelde wijzigingen akkoord. 

De regionale cursus Brabant-Limburg bleef goed verlopen. 

2. Voorlichting 

Gedurende de verslagperiode werden noch-voor de bedrijfsdes-
. kundigen, noch voor de hoofden van het bedrijfseconomisch onder
zoek landelijke vergaderingen gehouden. 

De in het voorgaande verslag uitvoerig omschreven drie 4-daagse 
studiebijeenkomsten gewijd aan "Arbeidsbegroting en Program-planning" 
werden gehouden op : 
28 t/m 31 mei voor de bedrijfsdeskundigen en hoofden economisch 

onderzoek uit akkerbouwgebieden; 
17 t/m 20 juni voor dezelfde functionarissen uit de weidegebieden; 
24 t/m 27 juni voor deze functionarissen uit de zandgebieden. 
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Deze, tezamen'.-met het Consulentschap voor Arbeidsvraagstukken 
en het I.L.R. georganiseerde bijeenkomsten hebben naar het algemeen 
oordeel van de deelnemers - JO tot 40 personen per groep ̂  geheel 
aan hun doel beantwoord. Aan het voornemen de behandelde stof vast 
te leggen in een publikatie over het hoe en waarom van de program
planning, kon gedurende de verslagperiode nog geen uitvoering worden 
gegeven. , . . 

Op de groep.Limburg na kwamen alle regionale werkgroepen een 
of meermalen.bijeen. Een overzicht van de onderwerpen welke elk van 
de werkgroepen gedurende de eerste 8 maanden van 196j5 hebben be
handeld, kwam in concept-vorm gereed. Voor 6 van de 10 werkgroepen 
liggen deze onderwerpen op het terrein van de aanpassingsmogelijk-
heden van de bedrijfsopzet en bedrijfsvoering aan de zich wijzigende 

'omstandigheden. De andere 4 werkgroepen houden zich momenteel met 
diverse onderwerpen van meer incidentele aard bezig. 

De contacten met de afzonderlijke consulentschappen konden 
gedurende de verslagperiode voor de akkerbouw- en weidegebieden 
worden uitgebreid. Evenzo kon .in bevredigende mate aan incidentele 
verzoeksn van stafmedewerkers van de consulenten met ambtsgebied 
tot nadere hulp worden tegemoetgekomen. Hierbij ging het om onder
werpen als het samenstellen van een cursusprogramma voor een be
drijfseconomische cursus voor bedrijfsvoorlichters of boeren, het 
uitwerken van bedrijfsmodellen (o.a. in verband met ruilverkavelingen), 
advisering van speciale gevallen enz. 

J. Diversen 

De werkzaamheden, verbonden aan het als sub-redacteur verzorgen 
van het hoofdstuk "Bedrijfsorganisatie" voor de Landbouwgids 1964 
vroegen dit jaar in verhouding weinig tijd, dank zij de vlotte 
medewerking van de aangezochte auteurs. 

Veel tijd was daarentegen gemoeid met de voorbereiding en or
ganisatie van de "Workshop Farm Management", een onderdeel van de 
jaarlijkse Internationale Cursus. Dit was" enendeels een gevolg van 
de omstandigheid, dat het de eerste keer was dat deze Workshop door 
de Hoofdafdeling werd verzorgd en anderdeels van de omvangrijkheid 
van de daaraan verbonden werkzaamheden. Het oordeel van de deel
nemers aan de Workshop I963 was in het algemeen zeer gunstig. Dit 
was voor een belangrijk deel te danken aan de toegewijde medewerking 
van de heren Van Boven (Hoofd Afd. Onderzoek Bedrijfsvraagstukken), 
De Ruiter (L.E.I.),Boonman (Rlc. Arbeidsvraagstukken), De Glee (Rlc. 
Doetinchem) als "routiniers" en van de heren De Vries en' Cuperus 
als "nieuwelingen". 

De werkzaamheden in commissieverband namen ook gedurende deze 
verslagperiode in verhouding veel tijd in beslag. De "Kerncommissie" 
uit de Landelijke Adviescommissie voor Bedrijfseconomische Analyse 
bereidde een nota voor, inhoudende voorstellen aangaande de taak
verdeling tussen de- technisch-economische voorlichting (R.L.V.D.) 
en de economisch-sociale voorlichting (landbouworganisaties). 



49 

Een door de Algemeen Directeur Landbouwvoorlichting,,en Onder
zoek ingestelde (interne) commissie "Landbouwstructuur'''iswairrrna een 
intensief vergaderschema tot een eerste concept-rapport. 

De heren Kamminga en Cuperus begonnen met het schrijven van 
een publikatie over de financiering van het landbouwbedrijf. Deze 
publikatie is ten dele als een vervanging van P.A.W.-publikatie nr.2 
van drs. Muntjewerf (financieel bedrijfsbeheer in de landbouw) be
doeld, maar voor een groter deel als een uitbreiding daarvan. 
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HOOFDAFDELING BEDRIJFSVRAAGSTUKKEN - (Onderzoek) 

Algemeen 

In deze verslagperiode traden alleen personeelsmutaties op op de 
rekenkamer, doordat de heren G.J.H, van der Born (per I2-6-I963) en 
M. Terlou (per 3I-8-I963) hun werkzaamheden beëndigden en werden opge
volgd door mej. A. van den Bosch (per I-9-I963) en de heer B.W. Willemsen 
(per I6-9-I963). 

De heer J.K. Siertsema keerde, na gedurende een jaar als gastmede
werker op het P.A.W. gehuisvest geweest te zijn, naar Zuid-Afrika 
terug. 

Onze medewerker de heer G.G. Verkerk bracht na een verblijf van 
twee jaar in Marokko, tijdens zijn verlof een bezoek aan het P.A.W. 

De volgende kandidaten l.i. werkten in deze verslagperiode aan 
een ingenieursscriptie: 

J.J.C. Koert : Bedrijfseconomische aspecten van fruit
teelt op akkerbouwbedrijven 

H. van Voorthuizen : Tweeprijzenstelsels voor melk (zal ver
schijnen als intern P.A.W.-rapport nr. 
140) 

G. Wissink : Toepassing van produktiefuncties in de 
landbouw. 

Studiegroepen 

Proj.T5 a. Studiegroep Akkerbouw - ir. M. Draisma 
(420) "" 

De studiegroep kwam op 8 mei en 4 juli bijeen. De definitieve 
tekst van het eerste deel van de uit te brengen rapporten werd vast
gesteld. In dit rapport wordt ingegaan op de algemene aspecten van 
de aanpassing op de akkerbouwbedrijven en de technisch-economische 
ontwikkeling in de produktie-organisatie van granen, aardappelen en 
bieten. Het rapport wordt thans door de drukker gereedgemaakt en kan 
begin november verschijnen. 

De bedrijfsopzet van het op de graanverbouw georiënteerde akker
bouwbedrijf op zware grond is thans in studie. Als exploitatie-één
heid op basis van korrel- en strowinning is een oppervlakte van ca. 
100 ha vermoedelijk vrij optimaal. De invloed van de cultuurtechnische 
omstandigheden (ontsluitingssituatie , kavelvorm i.v.m. perceelsaf
standen e.d.) en van diverse algemene werkzaamheden (slootonderhoud, 
tijdig ploegwerk e.d.) blijkt hierbij nog moeilijk kwantitatief be
naderbaar. De te bureiken arbeidsproduktiviteit met een arbeidsbe-
zetting, die is afgestemd op de korreloogst en waarbij een eventuele 
oogst van het stro afhankelijk gesteld wordt van het weersverloop, 
vormt voor dit bedrijfstype een ander vraagstuk. 
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b . §tudiegrojp_Tutobouwteelten_yoor^ - i r . M, Draisma 
en B. Reinders 

De studiegroep kwam op 6 juni bijeen. In het studie-rapport 
zullen de belangrijkste technische en bedrijfseconomische eigen
schappen worden behandeld van: spinazie, conservenerwten, stamsla-
bonen, spruitkool, tuinbonen, wortelen, witlofwortelen, uien en knol-
selderij. Tevens wordt aandacht besteed aan de teelt van groente- eh 
bloemzaden en enige bloembollen. Voor deze laatste staan vrijere 
teeltmogelijkheden in het vooruitzicht. 

De eerste concepten voor de afzonderlijke teelten zijn gereed, 
behalve voor tuinbonen en bollen. Ze zijn samengesteld door ver
schillende leden van de studiegroep. 

Aan de economische betekenis van deze teelten voor de akker
bouw in het algemeen,de factoren die dit bepalen en de ontwikkelingen 
bij de contractteelt,zal in het studie-rapport ook aandacht worden 
besteed. 

Door de heer Reinders werd in Noord-Groningen en West-Brabant, 
in samenwerking met de desbetreffende consulenteohappen,op 26 akker
bouwbedrijven studie gemaakt van de teelt van enkele 'groentegewassen 
voor de conservenindustrie. Voornamelijk is aandacht geschonken aan 
de teelt van doperwten, spinazie, stamslabonen en tuinbonen, alsmede 
aan een aantal nateeltgewassen. Naast het verzamelen van een aantal 
teelttechnische gegevens werd vooral aandacht besteed aan. de arbeids-
organisàtorische aspecten en aan de bedrijfseconomische resultaten. 
Alle bedrijven werden daarvoor in de verslagperiode meerdere malen 
door hem bezocht. 

Proj.SJ Studiegroep Melkveehouderij ir. C.J. Cleveringa 
(416) — — — — 

De studiegroep kwam in deze 'verslagperiode niet in vergadering 
bijeen. Door de secretaris werd een diagram ontworpen, met behulp 
waarvan het mogelijk is een inzicht te verkrijgen in de structuur 
van de rentabiliteit van melkveehouderijbedrijven. De resultaten 
van bedrijfseconomische analys-es en begrotingen van melkveehouderij-' 
bedrijven in binnen- en buitenland werden in 24 diagrammen weerge
geven en van een toelichting voorzien. Nadat de inleiding op'het 
gebruik van deze diagrammen gereed is, zal dit gedeelte van het 
studierapport door de studiegroep worden besproken. " 

De studie van de heer Van Voorthuizen over de verschillende as
pecten" van produktiebeperking in' de melkveehouderij kwam in 
concept gereed en werd ter kennisname toegezonden aan het secretariaat 
van' de gemengde commissie van het Landbouwschap en het Produktschap 
voor Zuivel. 

Proj.R7 Studiegroep Rundveemesterij - E.C. van*Kraaikamp 
(410) 

De studiegroep vergaderde tijdens de verslagperiode niet. Over 
verschillende problemen betreffende de rundveemesterij was regel
matig contact met prof. ir. S. Iwema en drs. P.L. BergstrSm. 
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Proj-.Rg Studiegroep Varkenshouderij - ir. G.J. Wisseling 
(4i2);:; • - - - — - — - — — 

Op 5 juli I963 maakte de studiegroep een excursie naar een 
drietal studiebedrijven. Bezocht werden een bedrijf te Apeldoorn 
met 40 fokzeugen, een bedrijf te Broekland met 300 mestvarkens en 
een bedrijf te Diepenheim met 50 fokzeugen. 

Proj.R8 Studiegroep Pluimveehouderij - H..J. Bisperink 
(411) — - . 

Het rapport "De produktie van slachtgevogelte" verscheen in mei. 
Door vrijwel alle landbouwbladen werd het persbericht dat op dit 
verslag betrekking had, opgenomen. De studiegroep vergaderde in deze 
periode niet. Zij zal blijven voortbestaan als contactgroep voor het 
bespreken van de uitkomsten van de.studiebedrijven met pluimvee-

• houderij. 

Proj.Rl3 Studiegroep Gemengde zandbedrijven - ir. G.J. Wisselink .en ir. R.W, 
(425) Garming 

De studiegroep vergaderde in deze periode .een.maal. Besproken 
werden o.a. statistische gegevens pver-;.de mechanisatie,. een;..ccncept 
over bedrijfseconomische resultaten oyer diverse jaren en een concept 
over de technischeconomische ontwikkeling.var. de melkveehouderij. Met 

..behulp van de opgestelde technisch-economische eenheden per pro-
...... ,duktietak wordt; een concept .voorbereid, over' de ontwikkeling van diverse 
''*'_ bedrijfsvormen, die op de zandgronden zouden kunnen ontstaan. 

Studiebedrijven 

Algemeen 

Op 21 juni werd door ir. C.J. Cleveringa op de 28ste Nederlandse-' 
landbouwweek een inleiding gehouden over "Onderzoek op de studiebe
drijven 'met. nieuwe bedrijfssystemen" • . . . 

Proj.Q4 Studie van afwijkende bedrijfssystemen in de praktijk- J. Grijpstra 
(407) — - — - - • — — - - . - * — - - " 

1. Boekjaar I.962/I963 

Van 20 bedrijven (van de in totaal 253 studiebedrijven) zijn 
de boekhoudingen uitgewerkt. Er zijn nog geen vaslagen met aanvullende 
technische gegevens ontvangen. Over het uitwerken van de boekhoudingen 
en het opstellen van de technische verslagen werd regelmatig contact 
met het L.E.I.,boekhoudbureaus en medewerkers van de. R.L.V.D. onder
houden. 

Ter voorbereiding van de november/december-bijeenkomsten met 
medewerkers van de R.L.V.D. is begonnen met het.opstellen van de 
zgn. standaardoverzichten. ~ s : 
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2. Boekjaar 1963/1964 

De bedrijfskeuze kwam in deze periode gereed. Per 1 mei I963 
zijn er 277 bedrijven bij het onderzoek betrokken. De verdeling van 
de bedrijven per studieobject is als volgt: 

Akkerbouwbedrijven 55 
Rundveemesterij • 45 
Melkveehouderij 110 
Varkensfokkerij 36 
Varkensmesterij 29 
Legkippen 20 
Slachtpluimvee 7 

Hierbij behoren bedrijven met meer dan één studie-object. Van de 277 
bedrijven zijn er 207 landelijke studiebedrijven en 95 regionale 
studiebedrijven. Verdere bijzonderheden en onderwerpen van studie 
zijn vermeld in Rapport nr. l4j van het P.A.W. "inventarisatie 
Studiebedrijven mei I963". 

3« Diversen 

a.:De definitieve verslagen per studie-object zijn opgesteld en aan 
dè R.L.V.D. verzonden, 

b. Dé werkgroep Onderzoek Studiebedrijven is niet in vergadering 
bijeen geweest. 

Proj.TJ Bedrijfsonderzoek akkerbouw - ir. M. Draisma, L. Nieuwenhuijse en 
(418) — — — - ^ v ^ p i o e g 

De 'studiebedrijven akkerbouw konden in deze verslagperiode voor 
een groot deel één maal worden bezocht. In het consulentschap Veendam 

" werden nog 2 bedrijven opgenomen, die een samenwerking met een be
staand studiebedrijf zijn begonnen. De graan- en stro-oogst op de 
3 bedrijven wordt als één eenheid georganiseerd. 

In het consulentschap Hengelo werd nog een studiebedrijf opge
nomen met veel loonwerk .als belangrijk punt in de bedrijfsopzet. 

Aan de opstelling van een resultatenoverzicht wordt gewerkt. 
De wijze, waarop deze bedrijven, naast hun directe functies 

t.b.v. de regionale R.L.V.D., meer dienstbaar gemaakt kunnen Worden 
. .: voor het onderzoek, vormt nog een probleem. 

Daar het bedrijfsplan sterk door de regionale omstandigheden 
wordt bepaald en ook verder wat grootte en bedrijfssysteem betreft 
zeer uiteenloopt, vertonen de studiebedrijven akkerbouw een indi
vidueel karakter. 

Proj.S4 Bedrijf sonderzoek melkveehouderij -_ ir. G.J. Wisselink en P. Westra 
(417) " "' " 

Er werden bedrijfsbezoeken afgelegd aan een deel van de per 
1 mei I963 nieuw gekozen bedrijven. Van de nieuwe bedrijven kunnen 
genoemd worden: 

Een J-tal bedrijven van elk 16 ha die volledig gaan samenwerken 
Een bedrijf met veel vee per ha, nieuwe gebouwen, veel werktuigen 
en een harvestore 
Een vrij groot akkerbouwbedrijf dat overschakelt naar melkveehouderij 
Enkele bedrijven met veel melkvee per ha d.m.v. ruwvoeraankopen 
Enkele bedrijven met veel melkvee per ha d.m.v. zomerstalvoedering. 
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Van een 2-tal studiebedrijven met veel ruwvoeraankopen'werd 
•over I96I/I962 nagegaan, of dit systeem aantrekkelijk is. Er werd 
een kleine excursie georganiseerd voor mensen die met de verzameling 
van de gegevens belast zijn. Dit werd erg op prijs gesteld, omdat 
één bedrijf met een bepaald bedrijfssysteem voor het betreffende 
consulentschap vaak een te smalle basis is voor betrouwbare conclu
sies. De gegevens over 1961/1962 (die o.a. gebruikt werden bij een 
lezing van ir. C.J. Cleveringa op de Landbouwweek) wekken nog geen 
hoge verwachtingen ten aanzien van de winstgevendheid van dit 
systeem. De uitwisseling van gedachten en bestudering van dit vraag
stuk worden voorgezet. 

Met gegevens van studiebedrijven uit de consulentschappen 
Leeuwarden en Tilburg- werd over het toepassen van loonwerk in be
drijfsverband een tweetal artikelen geschreven. 

Een artikel wordt geplaatst in het september-nummer van het 
Contactblad voor Bedrijfsvraagstukken. Enkele voorlopige conclusies 
zijn: 

1. Alleen het inschakelen van de loonwerker kan op het bedrijf geen 
hoge jaarprestatie per man geven, omdat een groot deel van de 
werkzaamheden niet in loonwerk kan worden uitgevoerd. 

2. Het laten uitvoeren van loonwerk kan de prikkel tot rationalisatie 
wegnemen bij dagelijks terugkerende werkzaamheden, zoals het 
melken en veeverzorgen. 

Proj.RIO Bedrijfsonderzoek Rundveemesterij - E.C. van Kraaikamp. (415) - — — — — _ - — 

De eerste deelnemersverslagen over het eerste jaar van onder
zoek zijn bij het L.E.I. gereed gekomen. De vetweiderij geeft op 
vrijwel alle bedrijven waarvan tot nu toe een verslag binnen is, 
verlies te. zien. Ook op de kalvermestbedrijven zijn de financiële 
resultaten in de tweede helft van 1962 meestal slecht tot zeer 
slecht. 

Proj.R12. Bedrijfsonderzoek Varkenshouderij - H.J. Bisperink 
(415) . •"-."-— — — — -

Per 1 mei werd van een aantal studiebedrijven het derde jaar 
van de bedrijfseconomische boekhouding afgesloten. Nu gegevens 
over een periode van drie jaar beschikbaar komen, kan met de verslag
geving worden begonnen. Met een verwerking van de resultaten van 
studiebedrijven met mestvarkens is reeds begonnen. Van een aantal 
bedrijven werd per bedrijf een verslag over de drie laatste boekjaren 
gemaakt. Hierbij werd zowel aan het bedrijf als geheel, als aan de ver
schillende onderdelen aandacht besteed. 
Deze verslagen. :wer.den met de R.L.V.D. besproken. • , 

Met de R.L.V.D. te Horst is gesproken over de mogelijkheden tot' 
verwerking van de gedetailleerde gegevens van varkensfokbedrijven ."•'''", 
die men daar verzamelt. ••'. . 
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Proj.Ril Bedrijfsonderzoek Pluimveehouderij - H.J. Bisperink 
(414) - — - — — — 

Een aantal studiebedrijven met pluimveehouderij werd in deze 
periode bezocht. Hierbij bleek dat deze bedrijven ondanks de on
gunstige eierprijzen in 1962, over het algemeen op tijd kuikens 
hebben aangeschaft. 

Op enkele bedrijven brengt men veranderingen aan in de indeling 
en de mechanisatie. Uit de ervaringen van de bedrijven met grote 
eenheden leghennen werd de indruk verkregen dat: 

a. Het kopen van losgestort meel zeer snel terrein verovert. 

b. Het aanbrengen van een lattenrooster in een gedeelte van het hok 
bij nieuwbouw vrijwel steeds wordt toegepast, terwijl men bij veel 
bestaande bedrijven tot een lattenrooster overgaat. 

c. Er met eierraapmachines nog lang niet op alle bedrijven waar ze 
worden toegepast, gunstige resultaten worden verkregen. 

d. Grote aantallen leghennen in één ruimte toch wel enkele bezwaren 
met zich brengen. 
Op één der grootste bedrijven worden afdelingen voor 5-000 leg
hennen opnieuw ingedeeld, zodat er ca. 20 afdelingen voor 250 
hennen ontstaan. 

Coördinatie landelijke onderzoekingen 

Proj.Q2 Contactgroep onderzoek en voorlichting voor loonwerk en werktuigen-
(400) coöperatie - L. Nieuwenhuijse 

Tijdens de verslagperiode werd geen vergadering van de Contact
groep gehouden. Wel kwam de werkgroep "Onderzoek" van de Contactgroep 
op 28 juni bijeen. Tijdens deze bijeenkomst werden nadere richtlijnen 
voor het bijhouden van een bedrijfseconomische boekhouding voor de 
loonbedrijven besproken. Deze nadere richtlijnen waren nodig voor 
de boekhoudbureaus, die voor het bijhouden van deze boekhoudingen 
subsidie zullen ontvangen. .:..::.":::.:"". "' ,1" ....:. . 

De Landelijke Landbouwvoorlichtingsraad ging er meer akkoord, 
dat in I965 voor—het bijhouden van zes boekhoudingen een subsidie 
zal worden verleend. De bedragen zullen gelijk zijn*aan die welke 
voor de landbouwboekhoudingen gelden. 

Alle bij de voorlichting aan loonbedrijven betrokken consulent
schappen werden op de hoogte gehouden van de mogelijkheden, die de 
cursus "Bedrijfsleer en de Bedrijfseconomische boekhouding voor de 
loonbedrijven" biedt. 

Proj.PA Coördinatie van het onderzoek naar de mogelijkheden- van werktijdver-
(369 ) korting"ïrTiirröëïkv|êhöü§êrï'j "-~ï?~~CTJT"Sïëvërlngâ"in P"westrä 

De Commissie van Beheer kwam niet in vergadering bijeen. 
Het concept van het verslag over het onderzoek op de 48-urige 

werkweekbedrijven in Oost Nederland en Noord-Brabant werd verzonden 
aan de betreffende consulentschappen, het I.L.R. en aan prof. Moens 
van de Landbouwhogeschool. 
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In een bijeenkomst op JO augustus, werden: de binnengekomen op- en 
aanmerkingen van de consulentschappen en van prof. Moens in het 
rapport verwerkt. Nadat het I.L.R. met de bestudering van het 
concept gereed is, zal het aangeboden kunnen worden aan de Commissie 
van Beheer. 

Op 10 juli werd door ir. C.J. Cleveringa, in aanwezigheid 
van de Nationale Raad voor Landbouwkundig Onderzoek TNO en bestuurs
leden van de Landbouwhogeschool, op het P.A.W. een inleiding gehouden 
voor vertegenwoordigers van landbouworganisaties getiteld; "Overzicht 
van het onderzoek naar de mogelijkheden van werktijdverkorting in 
de veehouderij". 

Uitvoering landelijke onderzoekingen 

Proj.Tl Rentabiliteit van droogmethoden op akkerbouwbedrijven - ir. M. Draisma 
(568) — - - — — — 

Aan dit project werd in de verslagpariode. niet gewerkt. 

Proj.T2 Rentabiliteit van de mechanisatie - L. Nieuwenhuijse 
075) 

Er werd een inleiding gehouden over meçhanisatievormen in de 
landbouw. 

Er werd een publikatie "Het agrarisch loonbedrijf in dë praktijk" 
opgesteld. Deze z.al als nr. 21 in de serie van- P.A.W.-publikaties 
verschijnen. Verder werd medewerking verleend aan het opstellen van 
een Bedrijfseconomische Mededeling van het L.E.I., getiteld.."Bedrijfs
economie voor het loonbedrijf". 

Pro j.01 2n^2E5°ëï_£!!-^£_^®_!?2^ïiJ£se22£^ 
(375) in 5e veehouderij 

Niet aan gewerkt. 

Regionale werkgroepen 

Aan de besprekingen in de werkgroep Groningen, die een maal 
bijeenkwam, werd deelgenomen door.de heer <T. v.d. Ploeg. Het: ligt 
in de bedoeling een studie te maken van de verdere mogelijkheden 
voor het graanbedrijf op zware grond. 

De werkgroep Zuidwesten kwam een maal bijeen, ter bespreking 
van de door de werkgroep opgestelde eerste.studiemodellen van het 
kleine akkerbouwbedrijf van 15 ha. 

Regionale, onderzoekingen en onderzoek op proefboerderijen 

Proj.R5 Bedrijfseconomisch onderzoek komgronden - ir. G.J. Wisselink en 
(37̂ 0 E.C. van Kraaikamp 

Het rapport over de inrichting en bedrijfsvoering van weide-
bedrijven op komgrond werd aan de leden van de. Commissie Onderzoek 
Komgronden toegezonden. 

http://door.de
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Proj.R2 Bedrijfseconomisch onderzoek "Lollebeekgebied".- ir. C. J. Cleveringa 
(366) 

Gedurende de verslagperiode kwam de subcommissie Verdroging en 
Verstuiving niet in vergadering bijeen. 

Proj.T4 "Ebelsheerd" voorbeeldbedrijf Oldambt - ir. M. Draisma, J. v.d. Ploeg 
(419) 

Aan enkele bestuursbesprekingen werd deelgenomen,. Door de heer 
v.d. Ploeg werd een begroting van de resultaten bij de" huidige stand 
van zaken voor I963 opgesteld. Hieruit komt duidelijk naar voren, 
dat de te verwachten resultaten voor I963 financieel nog onvoldoende 
zijn. 

Proj.Tö Proefboerderij "De Eest" - ir. M. Draisma 
(426) 

In verband met de naar voren gekomen rentabiliteitsaspecten wordt 
de celdro'oginst allât ie thans nog alleen voor korreldroging gebruikt. 
De droogacoomodatie werd dit seizoen tegen bepaalde tarieven ook 
voor derden beschikbaar gesteld. Hiervan is dit jaar veel gebruik 
gemaakt. 

Met enkele technische onderzoekers van het I.B.V.L. wordt een 
korte publikatie voorbereid over de technische, en', economische resul
taten van het kunstmatig drogen op "De Eest" in de afgelopen jaren. 

Proj.S5 Proefboerderij "CR. Waiboer-hoeve" - P. Westra 
(433) " """ " 

De twee Vergaderingen van de Werkgroep Onderzoek werden bijge
woond. Er vond regelmatig overleg plaats. met de heer G. Bolhuis 
van het B.G.D. over het uitvoeren van de bedrijfseconomische boek
houding, het arbeidsonderzoek en de verzameling van een aantal 
technische gegevens per bedrijfseenheid. Er was een vrij intensief 
contact met het hoofd van de afdeling proefboerderijen van het B.G.D. 
en de bedrijfsleider en de bedrijfsboeren van de proefboerderij. 

Het opsplitsen in bedrijfseenheden, waarbij o.a. elke bedrijfs- _ 
boer een eigen taak kreeg opgedragen, heeft deze' periode goed gewerkt. 
Afgezien van enkele technische moeilijkheden bij machines en werktuigen 
is de voederwinning goed verlopen. De hoeveelheid en de kwaliteit 
van het gewonnen wintérvoer was goed'en de beweiding zeer bevredigend. 
De melkproduktie lag hoger dan.voorgaande jaren. 

Algemene'Bedrijfsvraagstukkeri . . 

Proj.Q5 Methodieken voor bedrijfsplanning - ir. B. van Boven 
(408) — - — — — 

A. Noord-Friesland 

1. Met ir. Draisma vonden enige korte besprekingen plaats over dit 
onderwerp. Een variatie, waarbij alle grond voor akkerbouw geschikt 
ge,acht wordt, werd berekend. 

2. Overleg vond plaats met ir. Baars en Van Eldik over een door een 
student uitgevoerde lineaire programmering voor een bedrijf van 
72 ha .met beregening. . 
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B. Program planning 

Medewerking werd verleend aan de cursus te Woudschoten over ar-
beidsbegroting en program planning* alsmede aan de jaarlijks gehouden 
internationale, cursus "On methods and programme planning in agricul- , 
tural and home economics extension" te Wageningen. 

C. Regionale Werkgroepen 

Aan de bijeenkomsten van de Werkgroep Oostelijk zandgebied werd 
deelgenomen, evenals aan een bespreking over het werkplan van de 
Werkgroep Noordelijk zandgebied. 

D. Werkgroepen en commissies 

Met de Werkgroep "Onwerkbaar weer" werd vergaderd. 

E. Diversen 

Tijdens de internationale cursus kon van gedachten gewisseld 
worden met G.B. Clarke, van de. University of Leeds, over de toepassing 
van de begrotingsmethodieken bij de Landbouwvoorlichtingsdienst in 
Engeland. 

Samen met ir. De Vries werd in het Consulentschap Drachten ge- : , 
adviseerd over de te volgen werkwijze bij het begroten van een be
drijfsplan voor een te stichten bedrijf van 100 ha. Aan de studenten 
van de L.H.: Knotnerus , Bennink en Beerepoot werd hulp verleend bij 
het maken'van een scriptie over een bedrijfseconomisch, onderwerp. 

De student Vlissink zal enige maanden op het P.A.W. werken. 
Hij maakt, in die tijd een werkstuk-over de mogelijkheid, van toepassing 
van produktiefuncties op'de kengetallen uit bedrijfseconomische 

' boekhoudingen. 

Proj.Qö Statistiek en econometrisch onderzoek - drs. C. Postma 
(450) — —----- - — -

In deze periode werden 17 keer statistische gegevens verstrekt 
aan medewerkers van het P.A.W., w.o. 12 keer aan de Hoofdafdeling 
Onderzoek Bedrijfsvraagstukken. Voorts werden j55 keer inlichtingen 
over methoden van bewerking of interpretatie gegeven. Dit geschiedde 
8 keer aan medewerkers van andere instituten (I.B.S., I.B.V.L.) of 
buitenstaanders. Door beide hoofdafdelingen voor bedrijfsvraagstukken 
ie zamen werden 12 keer inlichtingen gevraagd. 

De grafieken van de gemiddelde opbrengsten van akkerbouwgewasssert 
zijn met de nieuwste definitieve gegevens (1962) bijgewerkt. 

Het econometrisch onderzoek beperkte zich tot het bepalen van 
enige produktiefuncties van Friese veenweidebedrijven. Het resultaat 
werd in een nota vastgelegd. Voor deze bewerking kon tijd worden ge
vonden, doordat in augustus relatief weinig verzoeken om inlichtingen 
of gegevens werden ontvangen. 

Op 14 mei werd door drs. Postma deelgenomen aan de excursie van 
de hoofdafdeling weide- en voederbouw naar Groningen, o.a. de Ebelsheerd 
en op 17 juni aan de studiedag op het I.B. te Groningen, 

De reeks artikelen over de E.E.G. in het Contactblad voor Bedrijfs
vraagstukken werd voortgezet. Ook voor Landbouwvoorlichting werd een 
artikel geschreven. 
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Proj.Q7 Wiskundige bewerking en proeftechniek - H.J. Reints 
(431) 

De proeven van het oogstjaar 1962 zijn alle bewerkt en de resul
taten werden naar de onderzoekers verzonden. In enkele gevallen is 
nog geadviseerd over de opzet van proeven voor het oogstjaar 196j5. 
De contacten met T.N.O. inzake rekenwerk zijn uitgebreid o.a. in 
die zin, dat ook lineaire programmeringen door T.N.O. worden.uitge
voerd. 

In de verslagperiode zijn verschillende berekeningen voor ver
schillende onderzoekers uitgevoerd. Hieronder zijn er van grote om
vang, zodat er enkele opdrachten nog niet klaar gekomen zijn. 

De medewerking aan de cursus Onderzoektechniek R.L.V.D. werd 
voortgezet en afgesloten. In de cursus Bedrijfseconomie (Woudschoten) 
is de heer Reints als docent in de algebra opgetreden. Ten behoeve 
van de volgende cursussen Woudschoten is een syllabus algebra samen
gesteld. 

Medewerking werd verleend aan het ontwerpen en beproeven van 
•een apparaat om de grondbedekking door planten te meten. 

Diversen 

Van 27 tot en met 31 mei werd door ir. Garming het laatste ge
deelte van de nascholingscursus voor ingenieurs gevolgd. 
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PUBLIKATIES, MEDEDELINGEN»RAPPORTEN,ENZ. 

AFDELING VEGETATIEKARTERING 
EN GEÏ/ASSENTAXATIE 

BISPERINK, H.J. e.a. 

Een graslandvegetatiekartering van het ruil-
verkavelingsgebied "Zijlroe"; 
Rapport nr. 139 

De produktie van slachtgevogelte; 
Publikatie nr. 4 in de serie Nieuwe Bedrijfs
systemen in de Landbouw 

CLEVERINGA, C .J. en P. WESTRA Hoe kunnen wij "volwaardige arbeidskrachten" 
volwaardig maken? 
Contactblad voor Bedrijfsvraagstukken, jg.13, 
nr. 6, juni 1963 

DRAISI.ÎA, LI. Verdere samenwerkingsvormen in de akkerbouw; 
Groninger Landbouwblad, 28 juni 1963 

FRIEDERICH, J.C, Het 5e Technische Congres van de C.I.L.C. te 
Belfast van 13-18 mei 1963; 
Stencil S.N.V.V. 

FRIEDERICH, J.C, Kort verslag over een studiereis voor hennep 
in Frankrijk van 9-11 juni 1963; 
Stencil F.A.'.V. 

FRIEDERICH, J.C. Kort verslag van een studiereis naar België 
en Frankrijk in de eerste v/eek van juli 1963; 
Stencil P.A.Y/. 

FRIEDERICH, J.C. Hoe en wanneer zullen wij dit jaar het vlas 
moeten trekken?; 
Bericht nr. 80, tevens verschenen in diverse 
landbouwbladen 

GAAKEER, J. Doodspuiten en maaidorsen bij enige zaadge
wassen; 
Mededeling nr. 80 

GAAKEER, J. 

H0PI.IA, T.F, 

Teeltproeven met winterzaadbieten in Groningen: 
Rapport nr . 138 

Het Centraal archief voor veldproeven en andere 
onderzoekingen; 
Landbouwvoorlichting, jg .20, nr, 8/9, aug/sept. 
1963 

KAK.IINGA, J, Mogelijkheden voor ondernemende boeren in het 
Zuidelijk Y/esterkwartier; 
bijdrage aan Publikatie R.L.C. Groningen 

KOOISTRA, E., R.P. LAlüLiERS en 
P. RIEPI.IA 

KOOPMANS, J. 

Rassenonderzoek en teelt van conservenpeul-
vruchten in Sleeswijk-Holstein; 
Mededeling nr. 82 

Stikstof op grasland brengt ook in de zomer zijn 
geld op; 
Plattelands Post, 18 juli 1963 
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KOP, L.G. 

KOP, L.G. 

KOP, L.G. 

KRAAIKAMP, E.C. VAN 

LOUWES, A.J. 

POSTHA, C. 

POST LIA, C. 

POSTMA, C. 

REESTMAN, A.J. 

THOMAS, H. 

THOMAS, H. 

THOMAS, H. 

TUINZING, W.D.J. 

VEENBAAS, MEJ. A. 

VOS, N.M. DE 

Bestrijding van kraailook (Allium vineale) in 
grasland; 
Mededeling nr. 81 

Verslag van het onderzoek naar de invloed van 
bemesting op de botanische samenstelling van 
enkele kleigraslandpercelen; 
Rapport nr . 156 

Verslag van de v/aarnemingen op observatie
veldjes in de proefpolder Coevorden; 
Rapport nr . 137 

Plan en begroting voor het mesten van ossen 
ip 10 ha grasland; 
Contactblad voor Bedrijfsvraagstukken, jg.13, 
nr.5, mei 1963 

Actuele ontwikkelingen en vragen; 
Inleidend artikel voor Hoofdstuk Bedrijfsor
ganisatie; 
Landbouwgids 1964 

Ontwikkeling der veestapels in de Europese 
Economische Gemeenschap; 
Contactblad voor Bedrijfsvraagstukken,jg.13, 
nr.7, juli 1963 

De melkproduktie in de Europese Economische 
Gemeenschap; Contactblad voor Bedrijfsvraag
stukken, jg.13, nr. 8, augustus 1963 

Statistische beschouwing van de structuur van 
het grondgebruik? 
Landbouwvoorlichting, jg.20, nr. 8/9, aug./ 
sept .1963 

Mededelingen van de N.A.K., april 1963, p.129 

Beweiding en kwaliteit van de grasmat; 
De Leidstar, juni 1963 

De winning van ruwvoer; 
Landbouwgids 1964 

Inkuilen; 
Landbouwgids 1964 

Machines voor het oogsten van riet; 
Bericht nr. 83, tevens verschenen in diverse 
landb .bladen 

Meerjarenplan voor Onderzoek Akkerbouwpeul-
vruchten PSC-Verslag over het vijfde jaar 1962; 
Pag. 36, 37, 38 en 41 

Over de toepassing van CCC tegen legeren van 
granen; 
Rapport nr. 142 
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WESTRA, P. 

WISSELINK, G.J. 

WOLFERT, J.E. 

WOLFERT, J.E. 

WOLFERT, J.E. 

WOLFERT, J.E. 

WOLFERT, J.E. e.a. 

ZAAG, D.E. VAN DER 

ZAAG, D.E. VAN DER 

Werktijdverkorting in de Landbouw; 
Landbouwgids 1964 

Economische perspectieven van de verschillende 
bedrijfsvormen met varkenshouderij; 
Landbouwvoorlichting, jr. 20, nr, 6, juni 1963 

Reportage akkerbouwbedrijf van de heer Klunder 
in de Biesbosch; 
De Boerderij, 6 juni 1963 

Uit het zwad dorsen van graszaad met de 
maaidorser; 
Bericht nr. 78 tevens verschenen in diverse 
landbouwbladen. 

Hoe behandelen we onze graszaadpercelen na 
de oogst? 
Bericht nr. 79, tevens verschenen in diverse 
landbouwbladen . . . 

Waarom zijn de zaadopbrengsten van veldbeemd 
zo laag? 
Bericht nr. 81, tevens verschenen in diverse 
landbouwbladen 

Onkruidbestrijding in graszaad; 
Bericht nr. 82, tevens verschenen in diverse 
landbouwbladen 

Waarom geen uitbreiding van de pootaardappel-
teelt?; 
De Pootaardappelhandel, juli 1963 

Perspectieven voor de consumptie- en poot-
aardappelteelt in E.E,G,-verband; 
Bedrijfsvoorlichting, R.L.C. Dordrecht, 
april 1963 
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NAAM DATUI.Ï 

BOER, TH.A. DE 19/6 

CLEVERINGA, C.J . 10/7 

CLEVERINGA, C .J . 21/6 

CLEVERINGA, C.J. • 21/6 

CLEVERINGA, C.J. 

DRAISI.iA, H. 

GROOT, H. DE 

LOUWES, A.J. 

NIEUWENHUUSE, L. 

WOLFERT, J.E. 

WOLFERT, J.E, 

WOLFERT, J.E, 

WOLFERT, J.E. 

21/6 

5/6 

3/5 

10/7 

3/5 

10/5 

21/5 

13/6 

22/8 

ZAAG, D.E. VAN DER 16/5 

ZAAG, D.E. VAN DER 29/5 

ZAAG, D.E. VAN DER 6/6 

ZAAG, D.E. VAN DER 9/7 

PLAATS 

Wageningen 

Wageningen 

Wageningen 

Wageningen 

Wageningen 

Groningen 

Utrecht 

Eist 

Gorssel 

Barendrecht 

Nut h 

Tiel 

Hoofddorp 

Wageningen 

Hilversum 

Vroomshoop 

Wageningen 

VOOR: 

Landbouwweek 

Vertegenw ,v. 

landbouworg, 

Stafleden afd. 

Streekonderzoek 

L.E.I. 

Idem 

28ste Nederl, 
Landbouwweek 

Gr.Bond van 
Coöp.Dors- en 
Werktuigenver
eniging 

Voorl.Comm. 

Centraal Vee

voederbureau 

Cie voor Bedr. 
econ.Analysen 

Landbouwers 

Afd.Z.H.Landb. 

Mij. 

Telers v .d ,f a , 

V ,d. Have 

Ver.voor be

drijf svoorl . 

Afd.B.O.V.A.L. 

Techn .onderz. 
R.L.V.D. 

Pootaardappel-
handelaren 

ONDERWERP 

Graslandvegetatiekar-

tering in de cultuur

techniek-

Overzicht van het onder

zoek naar de mogelijk

heden van werktijdver

korting in de veehouderij 

De organisatie en werk

zaamheden van het P .A ,W . 

Achtergronden van en 

moeilijkheden bij de 

modernisering in de melk

veehouderij 

Onderzoek op de studie-

bedrijven met nieuwe 

bedrijfssystemen 

De ontwikkeling van 

samenwerkingsvormen in 

de akkerbouw 

De betekenis' van het 

ruwvoer bij de mineralen-

voorziening van het rund

vee 

Bedrijfs'voorl .op basis 

van de fiscale en de 

bedr ,ec .boekhouding 

Mechanisatievormen in de 

landbouw 

Tuinbouw op akkerbouw

bedrijven 

Praktische wenken aan 

telers van Italiaans 

raaigras 

Praktische v/enken voor 

graszaadtelers 

Onkruidbestrijding in 

graszaad 

Aardappelonderzoek 

Perspectieven van de 

pootaardappelteelt 

Aard .handelaren Aardappelteelt op zandgr, 

Specialisten 
Boerderijenbouw 

Bewaring van pootaardap-

pelen 
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BUITENLANDSE BEZOEKERS 

Datum Naam 

6/5 Dr. B. ï .ülojic 

8/5 Prof. Nelson 

6/5 - 9/5 C. Pollacsek 

'10/5 Mr. Scale 

16/5 7 leden van Verein 

ehemaliger Landwi'rt-

' ' ' schaftsschüler und 

Schülerinnen te Rätingen 

5/6 

4/6 

11/6 

11/6 

12/6 -

12/6 -

25/6 

25/6 

27/6 

14/6 

14/6 

J.L, Tersoglio 

Parkinson 

Kinghorn 

Prof. Ward 

A.J. Corral 

Prof .dr'. E, Klapp 

Dr. R. Arens 

P. Blomfield 

B, Korupp 

Dr. Sommerkamp 

Dr.' Galensa 
Dr. Kuntze 
Dipl .Landw.Neuhaus 

1/7 - 6/7 

3/7 

4/7 

5/7 

9/7 

19/7 

32 personen: hoogleraren, 
ingenieurs, studenten van 
de Landbouwhogeschool te 
Gent 

J.L. Tersoglio 

F. I.îaj.danski 

Lavan N. Mucemi 

Hr ,v .Keersbulck 

Dr. L. Yllö 

22,23/7 Dr. Scully 

22-25/7 Dr. Martinelli 

Nationaliteit 

Joegoslavië 

U.S.A. 

Israël 

Engeland 

West-Duitsland 

Argentinië 

Schotland 

U.S.A. 

Groot-Brittannië 

West-Duitsland 

West-Duitsland 

Nieuw-Zeeland 

West-Duitsland 

West-Duitsland 

29/7 Dr. W.F . Jepson 

België 

Argentinië 

Polen 

Kenia 

Zweden 

Finland 

Ierland 

Brazilië 

Engeland 

Bezoek aan 

Ir. W.R. Becker 

Dr .ir. D.E. v.d,Zaag 

Ir. C.J. Cleveringa 

Drs. C. Postma 

Ir. B'. 'van' Boven 

Ir. G.J. Wisselink 

Dr.ir. D.E. v.d.Zaag 

Ir, H. de Groot 

Ir. E» .van. Boven 

Ir. d.i. Hupkes 

Ir . A ,J , Reestman 

Dr,ir'. J.'.T. i.Iinderhoud 

Dr. ir.J.'-V. I.Iinderhoud 

Ir. Th.A. de Boer 

Dr.ir, J .'.'/. I.Iinderhoud 

Ir, S, Bosch 

Ir, S. Bosch 

Dr,ir. J,'.'/. Liinderhoud 

E,C. van Kraaikamp 

Ir. B. van Boven 

Ir. C.J. Cleveringa 

Ir. C.J. Cleveringa 

Dr .ir. J.V/. I.Iinderhoud 

Ir, J.C. Friederich 

Ir. V/.R. Becker 

Dr,ir. D.E. van der Zaag 

Ir. D, Oostendorp 

E ,C . van Kraaikamp 

Ir. W.R. Becker 

Dr,ir. J,.\l. I.Iinderhoud 

Ir. D. Oostendorp 

Ir, N.I.I. de Vos 
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Datum 

29/7 

30/7 

31/7 

31/7 

31/7 

5/8 

7/8 

7/8 

7/8 - 8/8 

8/8 

8/8 

13/8- 9/9 

Naam 

N.E. Shafer 

Ichino Hinomizu 

Prof. W.T. Nao 

P.L. Cheng 

Jebaukke 

J, Kleinikking 

S.U. Sakr 

A.M. Sharara 

Prof.dr. M.H. Pu 

Prof .dr. Ch. Chung 

K . Katayama 

F, Majdanski 

26/8 Y. Masuo 

26/8 Dhr. en mevr. Stevovio 

26/8 - 27/8 Dr. 0, Feuerstein 

29/8 Dr. A.R. Wilson 

30/8 Mr. Kalangie 

Nationaliteit 

U.S.A. 

Japan 

China 

China 

West-Duitsland 

Canada 

Egypte 

Egypte 

China 

China 

Brazilië 

Polen 

Japan 

Joegoslavië 

'•Ïest-Duitsland 

Schotland 

India 

Bezoek aan 

Ir. N.Î.I. de Vos 

Ir. H. de Groot 

Ir, K.J. de Vries 

Dr .ir, D.E. v.d. Zaag 

Ir, B.H. Olthoff 
Ir, D, Oostendorp 

Ir. D, Oostendorp 
Ir. I.I. Hoogerkamp 

Dr.ir. D.E. v.d. Zaag 

Ir, M. Hoogerkamp 
E ,C . van Kraaikamp 
Ir, B, van Boven 
Ir. B.H. Olthoff 

Ir. J.C, Friederich 

Dr.ir. D.E. v.d. Zaag 

Ir. B. van Boven 

Dr.ir. D.E. v.d. Zaag 

Ir. J.C, Friederich 
Ir, C ,J . Cleveringa 

s 4708 
110 ex. 
vdB/ASl 
I2-I2-I96; 


